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У Беларусі распрацаваны праект закона «Аб правах інвалідаў і іх сацыяльнай інтэграцыі». 

ЗАДУМАЕМСЯ...

                         ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Александр ФЕДУТА

Слухи 
прошедшего 

года
Последние два месяца 2018 года Беларусь – вер-

нее, ту часть ее жителей, которые следят за поли-
тическими событиями, – лихорадило. Встретятся 
Путин с Лукашенко или не встретятся? Подпишут 
очередной договор по ценам на газ или не под-
пишут? Сдаст Александр Григорьевич суверенитет 
белорусского государства или не сдаст, и сколько 
ему за это заплатят?

Особо активно обсуждалось все это на российских 
и украинских интернет-ресурсах. С первыми понятно: 
в условиях гибридных информационных войн такое 
поведение было своеобразной формой давления на 
белорусское руководство. Со вторыми тоже, в принци-
пе, все ясно: украинцы искренне переживали, посколь-
ку увеличение границы с Россией за счет белорусской 
территории им не слишком желательно.

Сейчас белорусская власть будет обижаться. 
Дескать, вот ведь – клюют наши сограждане на любую 
иностранную туфту вместо того, чтобы дождаться 
единственно истинной и правильной информации. 
Ну-ну! Обижайтесь. Но кто виноват в том, что на 
иностранную туфту клюют? Вы же и виноваты. Ваша 
закрытость виновата. Ведь после встречи двух прези-
дентов, которой завершился год переговоров по теме 
того же налогового маневра, никто ничего вразуми-
тельного не сказал.

Нельзя ведь считать поздравление белорусского 
народа с Новым годом информацией о том, до чего 
договорились Путин с Лукашенко, прежде чем разой-
тись восвояси. Инсинуировать по этому поводу можно 
и даже сплетни распускать, но понять что к чему – 
дудки!

Самая народная (как она позиционируется) власть 
попросту не доверяет собственному народу. Именно 
потому, что – «собственному». Она рассматривает 
себя, своих чиновников не как служащих, находящих-
ся на народном содержании, а как господ. А господа – в 
ее понимании – вправе скрывать от холопов то, что 
считают излишней информированностью. Помните, 
как в гайдаевском «Иване Васильевиче» возвращаются 
нежданно стрельцы из похода с криками:

– Царь – не настоящий!
Власти кажется, что объяснение по поводу реаль-

ных или вымышленных угроз, исходящих от соседнего 
государства, каким-то образом делегитимизирует ее, 
увеличивает ее слабость в глазах избирателей.

Да нет же! Наоборот! Сила власти – как раз в опо-
ре на народ, а не в манипулировании его мнением, 
использовании его неосведомленности. Двадцать пять 
лет (без малого) руководство страны что-то недо-
говаривало, уклонялось от объяснений, пряталось за 
стенами резиденций, рассчитывало, что «как-нибудь 
само рассосется». А вот – не рассосалось. Мало того. 
Неуверенность, происходящая от отсутствия той 
самой единственно достоверной и честной инфор-
мации, настолько сконцентрировалась, что по улице 
пройти нельзя – ощущение странного покачивания 
под ногами. Нет, не от пьянки. От того, что ты не пони-
маешь, по какой земле идешь. Сегодня – да, по земле 
суверенного государства. А завтра?

И только не говорите, что вот, дескать, Александр 
Григорьевич, а за ним и Владимир Владимирович, а 
далее и Владимир Павлович клянутся в непоколеби-
мости белорусского суверенитета. Если бы они на сто 
процентов были уверены, что на нашу независимость 
никто и никогда не замахнется, то уж точно не молча-
ли бы, что-то конкретное сказали бы. А так – молчат. 
И «непоколебимость» пресловутая начинает грани-
чить с «непокобелимостью», когда собака, кобель этот 
самый, вроде бы еще верна хозяину, но уже посматри-
вает, откуда протягивают ей кусок вареной печенки. 
Помните, в «Бравом солдате Швейке» главный герой 
крадеными собаками приторговывал? На вареную 
печенку он их подманивал. Оказывается, каждому слу-
ге народа своя цена есть – важно только, как и собаке, 
найти, на что он «клюнет». Так «клюнули» уже или нет? 
И стоило ли «клевать» вообще?

Не нравятся власти слухи – говорите правду. 
Говорите ее до конца и ничего не бойтесь. Только так 
вы сможете реально объединить вокруг себя всех 
тех, кому действительно дорог белорусский сувере-
нитет и кто не будет принюхиваться, пытаясь уло-
вить запах вожделенного продукта в руках будущего 
хозяина, уже маячащего за углом. Только так вы 
сможете защитить страну – а вместе с ней и самих 
себя. А все эти мутные игры в молчанку ни к чему 
хорошему не приведут.

Или приведут к тому же, к чему привели в 1941 
году другую власть, которая, запугав саму себя, устами 
одного из тех, кто визировал все репрессивные доку-
менты, была вынуждена таки обратиться к народу по 
радио:

– Братья и сестры…
Так там ситуация была другая. Территория была 

другая. Было, куда отступать. А в нашем случае отсту-
пать будет некуда. Да и голос впопыхах может никто 
не услышать.

               НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор,  
доктор экономических наук

Адсвяткавалі, адгулялі –  
ці не пара і за працу ўзяцца?

Усё, што вы бачыце на кала-
жы, – гэта кадры мінулых дзён. 
Адбыліся ёлачныя ўрачыстасці, 
Навагодні баль, богаслужэнні ў 
цэрквах і касцёлах у сувязі з 

Раством Хрыстовым, хакейны 
турнір на прызы Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь…

А цяпер – за працу! Хочам, 
каб валавы ўнутраны прадукт 

краіны падрос за год на 4,1 
працэнта, – стараемся разам! 
Без агульных намаганняў, без 
павышэння прадуктыўнасці 
працы не дасягнуць нам сярэд-

няй  месячнай зарплаты ў 
1025 рублёў. А не ўмацуецца 
эканоміка – не ўзрастуць пенсіі.

Адным словам, хопіць 
гуляць – за працу!

ПОДВОДНЫЕ КАМНИ

Появится ли многоэтажный дом там,  
где в 2015 году из-за протестов местных 
жителей его строительство было запрещено?

Речь о знаковом месте белорусской столицы – дворе одной из башен «Ворот Минска», 
который примыкает к Привокзальной площади.

В 2014 году компания 
«10 УНР-инвест» за 2,9 мил-
лиарда рублей (тогда это 
составляло около 270 тысяч 
долларов) приобрела через 
аукцион право построить в 
этом дворе многоквартир-
ный дом с офисами и мага-
зинами на нижних этажах 
и паркинг на 300 мест. Но 
против этих планов громко 
выступили местные жители. 
И их протесты были услы-
шаны!

В 2015 году после долгих 
обсуждений и совещаний 
Мингорисполком принял 
решение «о нецелесообразно-
сти строительства много-
квартирных жилых домов 
на территории в границах 
улиц Кирова, Свердлова, 
Ульяновской, Бобруйской». 
Однако застройщику – ком-
пании «10 УНР-инвест» 

– никаких альтернатив 
данной площадке не пред-
ложили, и поэтому в июне 
прошлого года компания 
обратилась в суд с иском 
к Мингорисполкому. «10 
УНР-инвест» просил при-
знать «незаконным бездей-
ствие Минского городского 
исполнительного комитета, 
выразившееся в непринятии 
решения о предстоящем изъ-
ятии земельного участка 
для государственных нужд и 
сносе расположенных на нем 
объектов недвижимого иму-
щества в отношении земель-
ного участка площадью 
0,8914 гектара». Минский 
экономический суд этот иск 
удовлетворил.

Мингорисполком с таким 
решением не согласился 
и обжаловал его. Однако 
апелляционная инстан-

ция Экономического суда 
Минска оставила это реше-
ние суда первой инстанции 
без изменения. Такое же 
решение принял недавно и 
Верховный суд. Получается, 
что теперь Мингорисполком 
обязан принять решение об 
изъятии этого участка во 
дворе «Ворот Минска» для 
его дальнейшего освоения 
инвестором. То есть выхо-
дит, что, несмотря на мас-
совые протесты жильцов, 
препятствий для стройки 
нет! Заметим, в сообщении 
Верховного суда, опублико-
ванном на сайте ведомства, 
говорится: «…Суду не предо-
ставлено доказательств 
того, что протестные дей-
ствия граждан являются 
основанием для непринятия 
соответствующего решения 
Мингорисполкома».

Начнется ли теперь стро-
ительство многоэтажки во 
дворе «Ворот Минска»? 

Местные жители гово-
рят, что, согласно новому 
генплану Минска, который 
был принят после аукциона, 
уплотнение этого двора не 
предусмотрено, и заявляют 
о том, что летом 2018 года 
появился проект, согласно 
которому этот квартал попа-
дает в зону охраны истори-
ко-культурных ценностей и 
строительство здесь новых 
зданий запрещено. 

Однако есть решение 
Верховного суда…

Пока ни в Мингор-
исполкоме, ни в компании 
«10 УНР-инвест» эту ситу-
ацию не комментируют. 
«Народная Воля» будет сле-
дить за развитием событий.

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ.

Медленно 
отползать…

Что б там ни говорили, а на фоне перманентной войны 
России с Украиной ультиматум высокопоставленных рос-
сийских чиновников о более тесной интеграции в рамках 
Союзного государства выглядит, на мой взгляд, зловеще. И 
это нельзя недооценивать.

Что б там ни говорили, но Путин уходить с поста прези-
дента в 2024 году явно не собирается. И варианты, как это он 
может сделать, уже обсудили в СМИ: переписать Конституцию, 
сделаться премьер-министром или председателем Госсовета с 
соответствующими полномочиями, а полномочия должности 
президента сделать декоративными, или, наконец, возглавить в 
качестве президента обновленное Союзное государство.

Путин не смог (и не сможет) решить главную задачу, кото-
рая стоит перед лидером государства в любой развивающейся 
стране: вывести экономику на передовые мировые позиции, 
решительно повысить уровень жизни народа, стать вровень 
с развитыми мировыми державами. Это смогли сделать в 
свое время руководители таких стран, как Южная Корея, 
Норвегия, Финляндия. В этих государствах помимо стандар-
тов рыночной экономики были обеспечены общеизвестные 
демократические свободы и прежде всего сменяемость вла-
сти, разделение властей. Путинская Россия пошла другим 
путем. Некоторые итоги этого весьма печальны.

В истекшем 2018 году 37 крупнейших экономик мира при-
растали в среднем на 3,3%. В России прогнозировали прирост 
ВВП на 1,7%, скорее всего, будет 1,5%. И как это  российская 
экономика станет, как в очередной раз заявил Путин, пятой 
в мире? Видимо, так же, как белорусский ВВП достигнет 100 
млрд долларов. В майских указах 2012 года (их с тех пор цити-
ровали в России, как апрельские тезисы Ленина) Путин обе-
щал к 2018 году рост производительности труда в 1,5 раза и 
рост инвестиций с 21% до 27%, что должно было обеспечить 
рост ВВП в среднем 6% в год. Получили 1%, инвестиции так и 
остались на прежнем уровне.

В России зияет кровоточащей раной проблема неравен-
ства доходов населения. На долю 10% самых обеспечен-
ных граждан приходится 82% всего богатства страны. Среди 
олигархов-миллиардеров немало друзей Путина, они скон-
центрировали в своих руках половину всех богатств. Так 
называемый коэффициент децильности (соотношение между 
доходами 10% самых состоятельных граждан и доходами 10% 
наибеднейших) зашкаливает до 18–20. Тогда как в развитых 
странах он вполовину меньше.

Огромное неравенство и среди регионов России. По уров-
ню регионального валового продукта (РВП) богатые регионы 
типа Тюменской или Московской области в 17 раз превыша-
ют, скажем, РВП Ингушетии. Если в Татарстане, Петербурге, 
Москве за чертой бедности живет менее 10% населения, то 
на родине министра обороны Шойгу в Туве или в Калмыкии 
– до 40%. А всего за чертой бедности в стране находятся 
уже порядка 27 млн человек. В России из 319 моногородов 
94 признаны городами с тяжелой социально-экономической 
ситуацией. За 2013–2018 годы объем дотаций регионам из 
центра в реальном выражении сократился на 22%. Расходы 
на образование уменьшились на 18%, на медицину – на 23%, 
на социальную защиту – на 6%. Российские СМИ постоянно 
пишут о сокращении в регионах количества школ и больниц, 
об обезлюдевших местах.

Причем многие СМИ типа газеты «Аргументы недели» 
всех собак вешают на правительство и лично на премьера 
Д.Медведева. Путин у них вне критики. Как будто не знают, что 
правительство без ведома президента и шагу не ступит. Мол, 
царь хороший, бояре плохие. Может, лучше задуматься, какую 
социальную политику может проводить страна, ведущая две 
войны? Вот и остается Путину, сделав из России осажденную 
крепость, пугать Запад гиперзвуковыми ракетами, потому что 
ему нечего больше предложить ни всему миру, ни своему наро-
ду. Разве что собирать земли под мемом «русского мира».

Возможно, к России и потянулись бы некоторые наиболее 
бедные бывшие советские союзные республики. Но что в ней 
найдешь хорошего сегодня? Такой же бедный в большинстве 
своем простой российский люд? Да и тот во многом заражен-
ный имперской бациллой. От такой России лучше дистанци-
роваться, как это сделали многие бывшие друзья по соцлаге-
рю. А в белорусской ситуации – лучше медленно отползать.

«Падарунак»  
Генадзю Фядынічу

У дачыненні да саветніка-кансультанта прафсаюза 
РЭП пачаў дзейнічаць рэжым “дамашняй хіміі”.
Як вядома, суд Савецкага раёна асудзіў кіраўнікоў прафсаюза 

РЭП Генадзя Фядыніча і Ігара Комліка на 4 гады абмежавання 
волі без накіравання ва ўстановы адкрытага тыпу. Мінскі 
гарадскі суд пакінуў рашэнне раённага ў сіле. 

У дачыненні да Ігара Комліка абмежаванні пачалі дзейнічаць 
19 снежня, а ў дачыненні да Генадзя Фядыніча – толькі зараз, 
праз два тыдні пасля таго, як з рэжымам “дамашняй хіміі” 
азнаёмілі яго прафсаюзнага калегу.

“Відаць, спецыяльна вырашылі зрабіць “падарунак” да 
Калядаў”, – іранічна адзначае Генадзь Фядыніч.

“Кожны дзень з 19.00 да 6 гадзін раніцы я павінен знаходзіцца 
дома, – распавёў Генадзь Фёдаравіч. – Як вядома, выхад з 
кватэры ў святочныя і выхадныя дні забаронены, застаецца 
толькі адна радасць – лесвічная пляцоўка. Нават пакурыць ля 
пад’езда нельга, гэта ўжо лічыцца тэрыторыяй ля дома. Нават 
у турмах асуджаных выводзяць на прагулку, а выхадныя падчас 
“дамашняй хіміі” – горш за турму.

На наведванне магазінаў, лячэбных устаноў мне ўстанавілі 
графік па будным дням – з 12.00 да 14.00. А як мне працаваць? 
Які наймальнік будзе аплачваць мае паходы ў магазін у працоўны 
час? А калі мне дадуць талон у паліклініку на 17.00?

Таму пытанняў узнікае вельмі шмат. Мы будзем 
аналізаваць заканадаўства і будзем рэгулярна рабіць запыты з 
патрабаваннем аргументаваных пісьмовых адказаў. Толькі калі 
пачынаеш працаваць у новых умовах, выпрацоўваецца пэўная 
практыка”.

Віктар ШПАК.
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Петр ЧАУС, экс-министр обороны:

«Без любви ничего  
не получилось бы!»

Министр по делам обороны Беларуси в 1991–1992 годах  
генерал-полковник Петр Чаус пару дней назад отметил 

80-летний юбилей. «Народная Воля» пожелала генералу 
здоровья и расспросила о житье-бытье.

АКТУАЛЬНА

Хакейны клуб «Нёман» прапаноўвае  
трэнеру зарплату ў тры тысячы рублёў

А гарадская бальніца №4 шукае тэрапеўта з заробкам 400 рублёў
На якую працу і зарплату могуць разлічваюць гродзенцы ў новым 2019 годзе, каб не стаць “дармаедамі”? “Народная Воля” пацікавілася базай працоўных вакансій Гродзенскага гарадскога цэнтра занятасці.

Паводле дадзеных Белстата, 
сярэдні заробак за снежань 
мінулага года на Гродзеншчыне 
складаў 894,4 рубля. Наколькі 
рэальна атрымліваць такі заробак 
у Гродне?

Адна вакансія з 
заробкам 3 тысячы, 

яшчэ тры – 2 тысячы
Тры тысячы рублёў у месяц 

прапаноўвае хакейны клуб 
«Нёман» трэнеру ва ўзросце 40–42 
гадоў. Ніводнае прадпрыемства ў 
горадзе не паведаміла пра вакансіі 
з падобным заробкам. Нават 
вядомае на ўвесь свет замежнае 
ўнітарнае прадпрыемства «Брыціш-
Амерыкан Табако Трэйдзінг 
Компані» начальніку аддзела 
тэхнічнага кантролю з вышэйшай 
тэхнічнай адукацыяй, вопытам 
працы ў сферы вытворчасці тыту-
нёвых вырабаў не менш за 10 гадоў 
і ў міжнароднай кампаніі (FMCG) і 
свабодным валоданнем англійскай 
мовай прапаноўвае зарплату 2693 
рублі.

Дзве вакансіі з зароб-
кам 2 тысячы рублёў мае 

ААТ «Саюзпраммантаж». 
Пр а дпрыемс тв а  ш у кае 
кранаўшчыка 6-га разраду і 
мантажніка тэхналагічнага 
абcталявання і звязаных з ім кан-
струкцый. Прычым у прапано-
ве ўдакладняецца, што гаранту-
ецца аплата камандзіровачных 
расходаў і забеспячэнне жыл-
лём у камандзіроўках за кошт 
арганізацыі.

Кіроўца грузавіка 
ацэньваецца не горш 

за дырэктара
Спіс вакансій з заробкам ад 

тысячы да дзвюх тысяч рублёў 
у гарадской базе вакансій такса-
ма невялікі – усяго 20 прапаноў. 
Часцей за ўсё ў гэтым спісе 
сустракаюцца вакансіі кіроўцаў 
грузавікоў (фур) з вадзіцельскімі 
катэгорыямі С і Е, а таксама з шэн-
генскай візай.

Так, да прыкладу, ААТ «Саюз-
Парытэт» прапаноўвае кіроўцу 
грузавіка з катэгорыяй Е заро-
бак у 1600 рублёў. А вось дырэк-
тару СТАА «ТОІ-ТОІ Белсансіст» 

з вопытам працы 5 гадоў, досве-
дам у правядзенні трэнінгаў і 
складання бюджэту, веданнем 
англійскай, нямецкай і літоўскай 
моў прапаноўваецца заробак у 1500 
рублёў.

Больш за тысячу рублёў у Гродне 
могуць зарабіць інжынер-праграміст 
на тытунёвай фабрыцы (1510 
руб.), галоўны інжынер інстытута 
«Гроднапрамбуд» (1500 руб.), 
машыніст буравой устаноўкі на ААТ 
«БелБурБуд» (1200 руб.) і іншыя.

Вакансіі з сярэднім 
заробкам: толькі 120 

прапаноў
Вакансіі з заробкамі ад 800 да 

1000 рублёў таксама знаходзяц-
ца не ў самай шматлікай групе. 
З прыкладна 1440 вакансій, якія 
прапаноўвае Гродзенскі цэнтр 
занятасці, усяго каля 120 прапаноў 
з такімі заробкамі.

На сярэдні заробак могуць 
разлічваць, да прыкладу, кіроўца 
грузавога аўтамабіля ў аўтапарку, 
дырэктар ААТ “НО БІС” з ведан-
нем нафтавага рынку Украіны і ЕС, 

а таксама з валоданнем украінскай 
мовай. У гэты спіс уваходзяць 
электразваршчык на аўтаматычных 
і паўаўтаматычных машынах, 
абвальшчык мяса.

Сярэдні абласны заробак мае 
магчымасць атрымаць інжынер-
канструктар і электрамеханік 
па ліфтах, слесар па рамонце 
аўтамабіляў, эканаміст, повар у 
ААТ «Еўрагандаль», галоўны бух-
галтар, механік гаража, інжынер-
праекціроўшчык.

Як правіла, у найбольш аплач-
ваемыя групы вакансій трапля-
юць пераважна людзі з тэхнічнымі 
спецыяльнасцямі, гуманітарыі 
сюды не ўваходзяць.

Ніжэй за сярэдні 
заробак

Вакансій з заробкамі ад 400 і да 
800 рублёў прапануецца прыкладна 
530. Спектр спецыяльнасцяў самы 
розны: ад загадчыка склада і ўрача-
тэрапеўта ў гарадской бальніцы №4 з 
заробкам 400 рублёў да майстра цэха 
і геадэзіста з заробкам 750 рублёў.

У гэтай жа групе закройш-

чык і бетоншчык з зарплатай 700 
рублёў, шкловар і швяя з заробкам 
630 рублёў, загадчык вытворчасці і 
прадавец – 600 рублёў, трактарыст і 
менеджар з ААТ «ПосудОптСэрвіс», 
акушэрка – прапануецца заробак 
510 рублёў.

Прыкладна столькі ж могуць 
зарабіць загадчык аддзялення ў 
Гродзенскім медыцынскім каледжы 
і інжынер-тэхнолаг у медыцынскім 
універсітэце. Інструктару па 
лячэбнай фізкультуры ў абласным 
цэнтры па рэабілітацыі дзяцей-
інвалідаў прапаноўваюць заробак 
480 рублёў. Такі ж заробак можа 
быць і ў спецыяліста па мытным 
дэклараванні, а таксама ў выклад-
чыка дзяржаўнага каледжа тэхнікі, 
тэхналогій і дызайну.

Урачу абласнога клінічнага 
цэнтра «Псіхіятрыя-наркалогія» з 
вопытам працы прапаноўваецца 
заробак 450 рублёў. На такую ж 
стаўку можа разлічваць і загадчык 
бібліятэкі ў ГУК «Цэнтральная 
бібліятэчная сістэма г.Гродна».

Медыцынскай сястры-
спецыялісту ў гарадской клінічнай 
бальніцы хуткай дапамогі 

прапаноўваюць аклад 420 
рублёў. А вакансія сацыяльнага 
работніка ў Цэнтры сацыяльнага 
абслугоўвання Ленінскага раёна 
прапаноўваецца з заробкам 414 
рублёў.

Ад 400 рублёў і ніжэй...
Гродзенцы маюць звычку, гаво-

рачы пра заробкі, называць яе дола-
равы эквівалент. Як кажуць мясцо-
выя знаўцы, з’явілася яна яшчэ ў 
1990-я гады, калі на заробленыя 
грошы людзі спяшаліся купіць 
долары, каб хоць нейкім чынам 
захаваць грошы пры няспыннай 
інфляцыі. Дык вось: 400 рублёў на 
сённяшні дзень – гэта менш за 200 
долараў. А гэта, як вядома, менш за 
дапамогу па беспрацоўі ў суседняй 
Польшчы.

У спісе вакансій з такім 
заробкам больш за 750 вакансій 
– гэта самая вялікая група, 
якую прапаноўвае Гродзенскі 
гарадскі цэнтр занятасці. Сярод 
спецыяльнасцяў урачы, якім 
прапаноўваецца заробак у 400 
рублёў, трэнер, інжынер, санітарка, 

повар, кіроўца, прыбіральшчык 
памяшканняў, выхавацель ва 
ўстановах дашкольнай адукацыі і 
іншыя.

Повару, санітарцы, выклад-
чыку замежных моў, рэнтгенла-
баранту, падсобнаму рабочаму, 
прыбіральшчыцы, акушэрцы, 
афіцыянту і іншым прапаноўваюць 
заробак 380 рублёў, але ёсць і пра-
пановы з больш нізкім заробкам – 
305 рублёў, прычым гэта за работу 
на цэлую стаўку і поўны працоўны 
дзень.

Сярод вакансій сустракаюцца 
прапановы і на 0,9 стаўкі, да пры-
кладу пасада вартаўніка. Так, ва 
ўстанове «МАК-ТРЭСТ» заробак 
вартаўніка на 0,9 стаўкі складае 275 
рублёў. Заробак за 0,5 стаўкі загадчы-
ка склада ў дзіцячым садку складае 
250 рублёў, а за 0,75 стаўкі малодша-
га навуковага супрацоўніка ў Музеі 
гісторыі рэлігіі з веданнем нямецкай 
мовы прапаноўваецца 229 рублёў. 
На палову стаўкі артыст-вакаліст з 
вышэйшай адукацыяй у мясцовай 
філармоніі будзе атрымліваць 153 
рублі.

Міхал КАРНЕВІЧ.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

– Юбилей отметили 
хорошо, в кругу родных и 
близких, – рассказал Петр 
Григорьевич. – Сестры 
мои старшие приехали из 
Гродненской области, одной 
90 лет, а другой 83 года. 
Нас трое из пятерых детей 
осталось после войны. А я 
самый младший, и мне два 
дня назад стукнуло 80…

– У вас в роду были 
долгожители?

– Мой дедушка по линии 
отца прожил 100 лет. Отец 
погиб во время войны, а дед 
пожил и за себя, и за него.

Мой день рождения 
отмечали не в рестора-
не, собрались дома. Дочка 
с мужем, племянники. В 
общем, хорошая компания 
собралась! Жена поста-
ралась, стол приготовила 
– дочь, правда, немного ей 
помогла. Тосты говорили, 
слова хорошие…

– Петр Григорьевич, 80 
– это солидный возраст. А 
вы на серьезного юбиляра 
не похожи совсем. Все вре-
мя с оптимизмом, юмором. 
Как удается сохранить 
такое задорное настрое-
ние? 

– Рецепта нет. Живем 
с женой как умеем. Мы, 
кстати, уже 53 года вместе. 
Наверное, без любви ниче-
го не получилось бы. Даже 
патриарх говорит, что глав-
ное в жизни – любовь!

– А вашей супруге 
сколько лет?

– Она моложе. Ей 73 
года. 

– Министерство обо-
роны не забыло про ваш 
юбилей?

– Поздравили! И 
министр обороны, и 
вся коллегия, начальник 
Минского суворовского 
училища со своими заме-

стителями. 
Друзья мои по училищу 

тоже поздравили – у нас с 
первого выпуска училища 
еще восемь человек живых 
осталось из восьмидесяти! 
Мы в этом году отметили 
65 лет со дня выпуска.

Было много и других 
звонков, подарков.

– Вы сегодня возглав-
ляете Международную 
ассоциацию суворов-
ских, нахимовских и 
кадетских объединений 
«Кадетское братство». Но 
это не такая глобальная 
занятость, которая у вас 
раньше была, когда почти 
круглые сутки на работе 
пропадали. Как привыка-
ли к новому ритму жиз-
ни? Трудно было?

– Тяжело привыкал. Я 
в общей сложности про-
служил в армии больше 
45 лет, прошел все сту-

пени – от суворовца, 
командира взвода до 
генерал-полковника. 
Пропитан службой 

насквозь! И не отвык 
до сих пор от служ-
бы…

Я общаюсь с 
ветеранами, солда-
тами и сержанта-
ми современной 
армии, суворов-
цами, кадета-
ми. И так держу 
себя в тонусе. 
Отвыкнуть от 
армии совсем я 
уже не смогу…

– А вам не 
предлагали в 
Военной акаде-

мии читать автор-
ский курс лекций?

– У меня было 
такое желание, но дав-
но. Сейчас уже не хочу 
идти преподавать. Хотя 
общаться, чему-то 
учить на общественных 
началах – могу. Кажется, 

я нашел бы общий язык с 
молодежью. Но никто не 
предлагает уже.

– До ухода в запас вы 
год работали советником 
в правительстве, а потом 
ушли фактически в нику-
да. Не было ощущения 
ненужности, обиды, что 
вас просто выбросили из 
обоймы?

– Было, все было… И 
невостребованность, и 
обида. Года два-три сильно 
переживал. А потом про-
шло.

Я ведь сейчас никаких 
денег не зарабатываю, у 
меня общественные долж-
ности. Мы с супругой 
живем на пенсию.

– У вас генеральская 
или получаете, может, за 
особые заслуги?

– Нет, обычная гене-
ральская пенсия. 

Мы скромно живем, 
лишние деньги не тратим. 
Того, что получаем, хватает 
на жизнь. Ну и дети еще 
помогают – сын, дочка. Они 
сами чувствуют, когда нам 
что-то надо.

– А некоторые завиду-
ют генералам – мол, у них 
пенсия большая!

– Это только кажется, 
что большая. Конечно, моя 
пенсия кажется внушитель-
ной по сравнению с пенси-
ей жены – она около 300 
рублей получает.

– Но 1200–1500 рублей 
на двоих выходит у вас? 

– Где-то примерно так 
и получается. Но мы на 
жизнь не жалуемся, живем 
по средствам, покупаем 
только то, что надо.

Главное, чтобы здоровье 
было, а все остальное сло-
жится! 

– От души желаю, что-
бы здоровье еще минимум 
лет 20 вас не подводило!

– Ой, лишнего тоже не 
надо. Бывает ведь, когда у 
людей в возрасте и голова 
не соображает, и ноги не 
ходят, и руки не подни-
маются. Такой жизни не 
хочется вовсе.

Поэтому пока есть здо-
ровье – живите и радуйтесь 
каждому дню! И не надо 
жаловаться. Жизнь одна, и 
ее нужно прожить как сле-
дует, на полную катушку!

– Петр Григорьевич, а 
вы за политикой следите?

– Конечно!
– Сейчас многие напря-

женно следят за россий-
ско-белорусской темой. 
Как думаете, сохранит 
Беларусь независимость? 

– Я просто уверен в 
этом. Несмотря ни на что, 
мы свою независимость 
никому уже не отдадим. Я 
белорус от корней своих, 
люблю свою родину и уве-

рен, что мы справимся со 
всеми трудностями.

– Как вам кажется, не 
придется белорусам неза-
висимость с оружием в 
руках защищать?

– Я на сто процен-
тов уверен, что оружие в 
руки брать не придется. 
Белорусы – мирные люди. 
Мы не посягаем на чужую 
землю, но и ни клочка своей 
не отдадим. Это я, кстати, 
говорил, когда еще мини-
стром был…

Марина КОКТЫШ.

ЛИЧНОЕ ДЕЛО

Съехал с горки  
и… погиб

В минувшие выходные дни следователи не раз выбывали 
на осмотры по фактам травмирования детей и даже на 
место гибели взрослого человека в результате катания  

с горок на тюбингах.

БЕРЕГИТЕСЬ!

Об этом сообщила офи-
циальный представитель 
Следственного комитета Юлия 
Гончарова.

Вот лишь краткая сводка про-
исшествий от Следственного 
комитета за 6–7 января этого 
года;

– Минск (Фрунзенский рай-
он): 6-летний мальчик при спуске 
на тюбинге с горы ударился голо-
вой о дерево – множественные 
переломы и травмы; 

– Минский район (д.Лесковка): 
8-летняя девочка при спуске на 
тюбинге с горы ударилась голо-
вой о дерево – множественные 
переломы и травмы;

– Минск (Центральный рай-
он): 9-летняя девочка при спуске 
на тюбинге с горы столкнулась 
головой с другим ребенком – тяж-
кие травмы;

– Волковыск: 11-летний маль-
чик при спуске на тюбинге с горы 
ударился спиной о камни – тяже-
лые травмы, разрывы внутренних 
органов; 

– Минск (Советский район): 
8-летний мальчик при спуске на 
тюбинге с горы ударился головой о 
дерево – множественные травмы, 
переломы, находится в реанимации; 

– Могилев: 24-летний муж-
чина катался на тюбинге с гор-
ки в Парке – ударился головой о 
фонарный стол – погиб.

По всем фактам проводится 
доследственная проверка.

«Катание на тюбингах (наду-
вных санках, «ватрушках», «пон-

чиках», «бубликах») является 
популярным видом досуга зимой, 
но нужно быть внимательными 
при обращении с этим спортив-
ным инвентарем и не забывать 
(в первую очередь) о безопасности 
детей, – говорит Юлия Гончарова. 
– Так как спуск с горки на тюбинге 
происходит за счёт силы гравита-
ции и в зависимости от силы тре-
ния, то двигаться он может доволь-
но быстро, а управлять «ватруш-
кой» не так просто – положением 
тела, изменяя центр тяжести, 
что на большой скорости не всегда 
получится у малыша.

Просим о соблюдении родите-
лями и детьми простых правил во 
время зимнего досуга: 

избегайте активного отды-
ха вблизи автомобильных дорог, 
железнодорожных путей, замерз-
ших водоемов, а также иных мест, 
которые являются зоной повышен-
ной опасности;

не используйте для катания 
склоны и спуски, на маршрутах 
которых присутствуют посторон-
ние объекты, которые могут стать 
источником травматизма (деревья, 
стены строений, столбы, и др.);

используйте защитные сред-
ства (налокотники, наколенники, 
шлемы);

обращайте внимание на воз-
растные ограничения, указанные в 
инструкциях к спортинвентарю;

не отпускайте маленьких 
детей кататься одних.

Берегите себя и своих близких!»
Даша ПАВЛОВСКАЯ.

Иллюстративное фото.

Петр Чаус родился  
7 января 1939 года 
в деревне Старина 
Гомельской области 
Белорусской ССР.  
Сын погибшего белору-
сского партизана.

После семи классов 
сельской школы в  
1953 году поступил 
в Минское суворов-
ское военное училище. 
Является выпускником 
первого выпуска МнСВУ 
1956 года.

Окончил Ташкентс-кое 
высшее общевойсковое 
командное училище, 
Военно-политическую 
академию им. В.И.Ленина 
(заочно), Военную ака-
демию Генерального 
штаба Вооруженных Сил 
СССР.

Воевал в Афга-
нистане.

Министр по делам 
обороны Республики 
Беларусь с декабря 1991-
го по апрель 1992 года.

С мая 1992-го – зам-
министра обороны 
– начальник Минского 
гарнизона.

С 1994-го по 1995 год 
работал советником в 
правительстве.

Почетный председа-
тель Белорусского союза 
суворовцев и кадетов.
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Владимир КРАВЧЁНОК,
бывший главврач 12-й городской клинической стоматологической поликлиники Минска: 

«Когда вышел из СИЗО,  
только две недели не работал…»

ГРОМКОЕ ДЕЛО

В Минском городском 
суде начинается один из пер-
вых процессов по громкому 
«делу медиков». Открытые 
слушания начнутся 11 янва-
ря. На скамье подсудимых – 
бывший заместитель мини-
стра здравоохранения Игорь 
Лосицкий и бывший главврач 
12-й городской клинической 
стоматологической полик-
линики Минска Владимир 
Кравчёнок. Ведет процесс 
судья Игорь Любовицкий. 
Гособвинителем по делу 
выст упает прокурор 
Генеральной прокуратуры 
Юрий Шерснев. Он, к сло-
ву, поддерживал обвинение 
и по другим громким делам 
– в отношении бизнесмена 
Владимира Япринцева и его 
сына Казбека в 2016 году и о 
гибели рядового Александра 
Коржича в 2018-м.

4 января в суде прошло 
досудебное заседание, на 
котором и было приня-
то решение о дате начала 
судебного процесса по делу 
Лосицкого и Кравчёнка. В тот 
день в суде присутствовал 
только Владимир Кравчёнок. 
На заседание он пришел со 
своим адвокатом Ритой 
Бомерт. Кравчёнок, как выяс-
нилось, еще 28 июля заклю-
чил досудебное соглашение 
со следствием. В отношении 
Игоря Лосицкого до сих пор 
мера пресечения не измене-
на, он остается в СИЗО КГБ. 
Хотя, как было объявлено 
перед началом досудебно-
го слушания, и Лосицкий, и 
Кравчёнок вину в соверше-
нии коррупционных престу-
плений признали полностью. 
Но, чтобы ходатайство обви-
няемого о заключении досу-
дебного соглашения было 
удовлетворено (Кравчёнок 
обращался с таким хода-
тайством на имя генпроку-
рора Александра Конюка), 
должен быть выполнен ряд 
условий. А именно: обвиня-
емый должен сотрудничать 
со следствием, изобличать 
участников преступления, а 
также возместить имущество 
и заплатить ущерб, получен-
ные преступным путем. В 
суде прозвучало, что все эти 
условия Владимир Кравчёнок 
выполнил. Также судья зачи-
тал материалы первого тома 
уголовного дела, из которых 
следовало, что Кравчёнок 
написал явку с повинной о 
том, что дал взятку долж-
ностному лицу Министерства 
здравоохранения. Учитывая, 
что Кравчёнок и Лосицкий 
проходят по одному делу, то, 
вероятно, этим должностным 
лицом и был бывший замми-
нистра здравоохранения. 

Владимир Кравчёнок, к 
слову, сейчас работает обыч-

ным врачом стоматологом-
ортопедом в первом филиале 
7-й минской стоматологиче-
ской поликлиники. Кроме 
того, он является депутатом 
Минского городского Совета. 
Говорит, что коллеги, несмо-
тря на то, что он попал под 
уголовное преследование, 
депутатского мандата его не 
лишили.

– Владимир Леонидович, 
о какой сумме возмещения 
ущерба идет речь? – поинте-
ресовалась «Народная Воля» 
у медика. 

– В ходе процесса она 
будет названа, – не стал уточ-
нять Кравчёнок. 

Он, к слову, от контактов 
с журналистами не уклоня-
ется, но на вопросы отве-
чал очень куце. Выглядел 
Владимир Кравчёнок устав-
шим, одет был скромно, в суд 
пришел в недорогом костюме: 
встретишь такого в городе – 
никогда не подумаешь, что 
этот человек был участником 
масштабной коррупционной 
схемы в системе здравоохра-
нения, о раскрытии которой 
25 июня 2018 года сообщил 
председатель КГБ Валерий 
Вакульчик.

– Владимир Леонидович, 
вы возместили весь ущерб. 
Сразу всю сумму отда-
ли? – попросила уточнить 
«Народная Воля». 

– Для кого-то, может 
быть, это незначительная 
сумма, а для меня – большая, 
возмещал поэтапно.

– Помните, как вас 
задержали?

– 13 июня меня пригласи-
ли в КГБ для дачи показаний 

и уже не отпустили. Я согла-
сился сотрудничать со след-
ствием, добровольно заклю-
чил досудебное соглашение… 
Несколько ходатайств писал 

об изменении меры пресече-
ния. 13 октября меня отпус-
тили под домашний арест.

– И вы сразу пошли 
работать?

– Я врачом работал всю 
жизнь, не останавливаясь ни 
на один день… Работу свою 
знаю, с удовольствием ее 
выполняю. Считаю это своим 

призванием. Когда вышел из 
СИЗО, только две недели не 
работал. Надо было справки 
собрать для трудоустрой-
ства. Приступил к работе 1 
ноября.

– А почему не вернулись 
в 12-ю поликлинику, кото-
рую возглавляли более 10 
лет – с 2005 года?

– А как вы себе это пред-
ставляете? Прийти в полик-
линику, когда назначен новый 
руководитель… Думаю, – это 
в первую очередь доставило 
бы дискомфорт этому руко-
водителю. Хотя коллектив 
меня очень поддерживает… 
Кроме того, географически 
мне очень удобно: 7-я полик-
линика находится рядом с 
моим домом, в Сухарево.

– В зарплате, наверное, 
проиграли?

– Наоборот. Работаю 
обычным врачом, на сделке, 
зарплата раз в пять увели-
чилась.

– А вас сразу приняли на 
работу в 7-ю поликлинику?

– Да, сразу. Я честный 
человек, несмотря ни на 
что…

– А как случилось, что вы, 
честный человек, пошли на 
преступление? – поинтересо-
вались коллеги-журналисты.

– Каждый человек имеет 
право на ошибку… Сейчас 
мне очень тяжело. Читаю 
«Божественную комедию» 
Данте, всем рекомендую...

– Владимир Леонидович, 
чего ожидаете от процесса?

– Надеюсь на справедли-
вый суд.

КСТАТИ
Владимиру Кравчёнку 

предъявлено обвинение по 
чч.2 и 3 ст.430 Уголовного 
кодекса (получение взят-
ки повторно, в особо круп-
ном размере) и ч.2 ст.424 
(умышленное злоупотреб-
ление служебными полно-
мочиями). Максимальное 
наказание по этим статьям 
– лишение свободы на срок 
от пяти до пятнадцати лет с 
конфискацией имущества и 
с лишением права занимать 
определенные должности или 
заниматься определенной 
деятельностью.

Игорю Лосицкому пре-
дъявлено обвинение только 
по одной статье – ч.3 ст.430 
Уголовного кодекса (получе-
ние взятки лицом, занима-
ющим ответственное поло-
жение). Но именно по ней 
и предусмотрено наказание 
от пяти до пятнадцати лет с 
конфискацией имущества и 
с лишением права занимать 
определенные должности или 
заниматься определенной 
деятельностью.

Мария ЭЙСМОНТ.

Чиновника из Гродно будут 
судить в Минске

А в г.Дрогичине Брестской области уже судят фигуранта «дела медиков» 
Валерия Васкевича – бывшего руководителя  

местного фармацевтического предприятия «Экзон».

К СЛОВУ

Судебный процесс по делу 
Васкевича начался 4 января, вчера 
прошел допрос свидетелей. Васкевич 
обвиняется по ч.3 ст.430 УК (получение 
взятки  лицом, занимающим ответствен-
ное положение), максимальное наказание 
по которой предусмотрено до 15 лет лише-
ния свободы. Валерий Васкевич, к слову, 
был задержан в момент получения 
взятки в размере 5 тысяч долларов, 
оперативные кадры его задержания 
даже показали по Белорусскому теле-
видению. Позже КГБ сообщило, что 
Валерий Васкевич на протяжении 
года получал взятки неоднократно 
(всего не менее 25 тысяч долларов), 
в том числе и для решения вопроса 
о переходе по сути государственного 
фармпредпрития «Экзон» под кон-
троль коммерческой структуры.

Васкевич до сих пор находится под 
стражей.

10 января в суде Центрального района 
Минска начнется еще одно судебное раз-
бирательство по «делу медиков» – в отно-
шении начальника управления здравоохра-
нения Гродненского облисполкома Андрея 
Стрижака. Ему предъявлено обвинение по 

ч.2 ст.430 УК (получение взятки повторно, 
в крупном размере). Санкции, предусмот-
ренные этой статьей, – лишение свободы на 
срок от трех до десяти лет с конфискацией 
имущества и с лишением права занимать 
определенные должности или заниматься 
определенной деятельностью.

Андрей Стрижак, как и Игорь Лосицкий 
и Валерий Васкевич, до сих пор находится 
под стражей.

О судах над другими фигурантами гро-
мкого коррупционного дела в сфере здра-
воохранения – а в сентябре прошлого года 
Александр Лукашенко заявлял о том, что 
возбуждено 95 уголовных дел, почти 100 
человек попали под следствие, – информа-
ции пока нет. 

По некоторым данным, накануне 
Рождества, 5 января, была изменена мера 
пресечения бывшему директору РНПЦ 
травматологии и ортопедии академику 
Александру Белецкому, и он вышел из 
СИЗО КГБ. «Ряду лиц мы изменили меру 
пресечения с содержания под стражей на 
более мягкую, но еще большое количество 
людей остается под стражей», – так в дека-
бре комментировал эту ситуацию генпро-
курор страны Александр Конюк.

Ігар МАСЛОЎСКІ:
«На здароўі людзей эканоміць нельга!»

РЭГІЁН

Бліжэйшым часам у Брэсцкую 
гарадскую бальніцу хуткай 
медыцынскай дапамогі і Брэсцкую 
абласную бальніцу павінны 
паступіць два магнітна-рэзанансныя 
і адзін камп’ютарны тамографы. 
Медыцынскае абсталяванне ад 
вядучых еўрапейскіх вытворцаў 
набыта за кошт сродкаў 
рэспубліканскага бюджэту. Як 
паведаміла belta.by, апарат МРТ 
каштуе 2,8 мільёна беларускіх 
рублёў, КТ – больш за 1 мільён. Пад 
іх устаноўку ў бальніцах ужо нават 
падрыхтавалі памяшканні.

Прадстаўнікі  брэсцкай 
арганізацыі “За свой горад” лічаць, 
што для даступнай бясплатнай 
дыягностыкі неабходна мець у 
кожнай бальніцы і паліклініцы па 
апараце магнітна-рэзананснай і 
камп’ютарнай тамаграфіі.

“У жніўні мінулага года мы 
распачалі кампанію “За здароўе”, 
мэта якой – павысіць якасць 

і даступнасць аховы здароўя ў 
Брэсце, – распавядае “Народнай 
Волі” адна з ініцыятараў кампаніі, 
кіраўнік Брэсцкай гарадской 
арганізацыі Беларускай сацыял-
дэмакратычнай партыі (Грамада) 
Ганна Канюс. – Найбольшую 
крытыку з боку грамадзян 

выклікалі якраз недаступнасць 
сучасных метадаў дыягностыкі, 
уключаючы даследаванні на МРТ 
і КТ, прадастаўленне паслуг у 
педыятрыі, недахоп спецыялістаў, 
перапоўненасць паліклінік і бальніц”.

“Брэст атрымае два новыя 
апараты – МРТ і КТ, а ў Брэсцкай 
абласной бальніцы стары апарат 
МРТ заменяць на новы, – гаворыць 
кіраўнік кампаніі “За свой горад” 
Ігар Маслоўскі. – Тым не менш 
мы спадзяёмся, што гэта хоць 
трохі палепшыць сітуацыю з 
дыягностыкай захворванняў для 
жыхароў нашага горада. Кожная 
медыцынская ўстанова Брэста 
абслугоўвае жыхароў і горада, і 
раёна, таму для нармальнай працы 
неабходна, каб усе паліклінікі і 
бальніцы мелі па адным апараце 
МРТ, адным КТ і па два апараты 
ультрагукавога даследавання. На 
наш погляд, гэта патрабаванні XXI 
стагоддзя”. 

Актывісты арганізацыі ў 
бліжэйшы час маюць намер пачаць 
збор подпісаў пад зваротам за 
павышэнне якасці і даступнасці 
аховы здароўя ў Брэсце.

“Хутка ў Беларусі пройдуць 
Еўрапейскія гульні – чыноўнікі 
самага высокага ўзроўню 
займаюцца падрыхтоўкай гэтага 
мерапрыемства, – звяртае ўвагу 
“Народнай Волі” Ігар Маслоўскі. 
– Вядома, што, напрыклад, 
Азербайджану падрыхтоўка і 
правядзенне Еўрапейскіх гульняў 
абышліся ў суму больш за 1 мільярд 
долараў. У нас сума выдаткаў на 
гульні пакуль невядомая. Але, калі 
ў дзяржавы ёсць грошы на дарагія 
цацкі, то павінны быць і на здароўе 
сваіх грамадзян. У Беларусі павінна 
быць самае сучаснае медыцынскае 
абсталяванне, бо на здароўі людзей 
эканоміць нельга!”

Марына КОКТЫШ.

Юрый РУБЦОЎ:
«Атрымліваем 

дапамогу 630 еўра»

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Нямецкі суд дазволіў 
гамяльчаніну Юрыю Рубцову 
застацца ў Германіі яшчэ на 
тры гады.

Нагадаем, што Юрый 
Рубцоў стаў вядомы як 
“чалавек-майка”. На вуліч-
ныя акцыі апазіцыі ў 
Мінску ён выходзіў у май-
цы з палітычнымі надпісамі. 
Самым вядомым стаў лозунг 
“Лукашэнка, сыходзь!”. У 
кастрычніку 2014 года Рубцова 
асудзілі на два з паловай гады 
абмежавання волі ў папраўчай 
установе адкрытага тыпу, 
абвінаваціўшы ў абразе суддзі. 
На “хіміі” Рубцоў адмаўляўся 
працаваць, патрабуючы годны 
заробак, і трымаў галадоўку. 
Ён зрабіў сабе на грудзях тату 
“Лукашэнка, сыходзь”.

28 мая 2015 года суд 
прыгаварыў Рубцова да двух 
гадоў калоніі агульнага рэжы-
му. Але 22 жніўня яго ў ліку 
іншых палітвязняў памілаваў 
сваім указам Аляксандр 
Лукашэнка. Пасля гэтага Юрый 
Рубцоў папрасіў палітычны 
прытулак у Германіі, рашэння 
давялося чакаць каля года. Яно 
аказалася не на карысць былога 
беларускага палітвязня, але ён 
вырашыў падаць апеляцыю на 
адмову.

– Па рашэнні суда мне 
дазволена жыць у Германіі ў 
статусе бежанца яшчэ на пра-
цягу трох гадоў,– кажа былы 
палітвязень.

– Ужо выдалі на рукі 
афіцыйнае рашэнне суда?

– Пакуль не, і адвакат 
паведаміў, што гэты працэс 
можа зацягнуцца да чатырох 
месяцаў. Дарэчы, хацелася б 
праз вашу газету падзякаваць 
за дапамогу ўсім беларусам, 
якія мяне падтрымлівалі, а 
таксама сябрам арганізацыі 
“Міжнародная амністыя”. 
Асабліва тым, хто працуе 
ў Нюрнбергу. Менавіта 
яны знайшлі для мяне 
аднаго з лепшых адвакатаў і 
прадастаўлялі прафесійнага 
перакладчыка.

– Вы зараз недзе 
працуеце?

– На жаль, пакуль не 
маю працы. Трэба дачакацца 
дакументальнага пацвяр-
джэння з суда, пасля чаго 
я павінен атрымаць новыя 

дакументы. Затым мяне 
накіруюць на прафесійныя 
курсы вывучэння нямецкай 
мовы (буду вывучаць яе не два 
разы на тыдзень па дзве гадзіны, 
а ўжо пяць дзён на тыдзень 
па восем гадзін). Адначасова з 
курсамі альбо мы самі, альбо 
адпаведныя службы зоймуцца 
пошукамі жылля і працы.

Увогуле, са слоў адвакатаў, 
увесь працэс афармлення 
дакументаў можа працягвацца 
ад 2 да 5 месяцаў.

– А якую дапамогу 
атрымліваеце на гэты момант 
ад нямецкага ўрада?

– На дваіх з жонкай маем 630 
еўра ў месяц. Улічваючы, што за 
жыллё плаціць не трэба, нам хапае.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Зінаіда БАНДАРЭНКА,  
народная артыстка Беларусі:

«Хаджу ўжо без кіёчка…»

АСАБІСТАЕ

26 снежня легендарнаму дыктару Беларускага 
тэлебачання ў 6-й клінічнай бальніцы Мінска 
зрабілі аперацыю па замене тазабедранага 
сустава. Раство Зінаіда Бандарэнка сустракала 
ўжо дома, у коле блізкіх людзей – мужа, сына, 
нявесткі і ўнукаў. 

– Хаджу ўжо без кіёчка, – усміхаецца Зінаіда 
Аляксандраўна. – Праўда, адчуваю слабасць. 
Пакуль перасоўваюся толькі па кватэры, але 
думаю, што разыдуся, на ўсё патрэбны час… 
Для майго амаль 80-гадовага ўзросту такая апе-
рацыя, напэўна, ужо цяжкаватая, хаця дзякую-
чы хірургу, траўматолагу-артапеду, кандыда-
ту медыцынскіх навук Валерыю Анатольевічу 
Урублеўскаму, аперацыя прайшла паспяхова. Усё 
склалася вельмі ўдала, у яго проста залатыя 
рукі. Увогуле там усе хірургі працуюць шыкоўна, 
тэхналогія па замене тазабедранага сустава 
адпрацавана дасканала. Мая аперацыя, напры-
клад, доўжылася крыху больш за гадзіну. Не 
паспела заснуць пасля наркозу, як ужо прачну-
лася… Зараз няма таго невыноснага болю, які 
адчувала да аперацыі.…

Хачу адзначыць, што ўмовы ў клініцы вельмі 
добрыя. Я, праўда, замовіла платную асобную 
палату, мне там было вельмі ўтульна, але і 
ўрачы, і медсёстры да ўсіх пацыентаў ставяц-
ца ўважліва, адказна, добразычліва. Я, дарэчы, 
пасябравала з галоўным урачом клінікі Паўлам 
Іванавічам Гурко, у нас аказалася многа агуль-
ным знаёмых…

Пратэз, які паставілі Зінаідзе Бандарэнка, – 
швейцарскай вытворчасці, грошы на яго збіралі 
сябры народной артысткі, значную частку 
сумы ахвяравала нобелеўскі лаўрэат Святлана 
Алексіевіч.

– Але ўсё, канешне, залежыць ад урачоў, іх 
прафесіяналізму. Вялікі дзякуй ім за гэта! – 
адзначае народная артыстка Беларусі. – Але ў 
мяне выклікалі непрыемнае пачуццё абвесткі, 
якія я бачыла на калідорах клінікі: “В случае кор-
рупции звоните по телефону…” – і ўказваецца 
нумар. Як да гэтага ставіцца? Гэта зневажае і 
дактароў, і пацыентаў, выклікае недавер і абу-
рэнне… 

Марыя ЭЙСМАНТ.

НЕСТАНДАРТ

Юрий Шарый из СИЗО 
поздравил жодинцев...

Открытка от председателя 
Жодинского исполкома при-
шла из следственного изоля-
тора на улице Володарского в 
Минске. Он написал:

 «Уважаемые коллеги! 
Уважаемые руководители 
предприятий и организаций 
города! Уважаемые депута-

ты! Уважаемые руководители 
частного бизнеса! Уважаемые 
жители Жодино!

Разрешите поздравить Вас 
с дорогим праздником Новым 
2019 годом и Рождеством 
Христовым – праздником 
добра, Божественной защи-
ты, тепла, чтобы ангел-хра-
нитель был всегда с Вами! 
Пожелать Вам крепкого здо-
ровья, исполнения всех Ваших 
задуманных желаний, ува-
жения друг к другу, крепости 
коллективного духа, семейного 
благополучия».

Председателя Жодинского 
городского исполнительного 
комитета арестовали в октя-
бре 2018 года.



ДАВЕДАЧНАЕ БЮРО

http://www.nv-online.info44 9 СТУДЗЕНЯ 2019 ã.

П О Ш Т А

КАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Мост
Байка
Зусім трухлявы мост стары –
Правальваецца проста.
Таму надумалі звяры
Разжыцца новым мостам.
А каб з’явіўся ўсё-ткі ён
Над бурнаю ракою,
Патрэбна вельмі шмат бярвён.
Гадалі талакою,
Ганцом паслаць каго з звяроў
У міністэрства варта,
Каб глупства ён не напароў
І ўдала легла карта.
У рэшце рэшт рашыў натоўп
Паслаць “наверх” Мядзведзя,
Бо, без сумнення, будзе толк,
Як ён туды паедзе.
Мядзведзь жа дужы і мажны,
На выгляд самавіты…
Дык “зверху”, верылі яны,
Нам выдзеляць ліміты,
Начальства, думала гурма,
Паперы ўсе падпіша.
Ды спадзяваліся дарма –
Ні з чым вярнуўся Міша.
Запанаваў у лесе сум…
З’явілася ідэя,
Што трэба выправіць Лісу,
І, хітрая, сумее
Бярвенне раздабыць на мост,
Бо зможа да начальства
Знайсці дарогу не наўпрост,
А трохі пакручаста.
“Наверх” паехала яна,
Была чатыры тыдні,
Аднак жа нават бервяна
Не выдзелілі злыдні.
Надзея конча адышла – 
Нямашака і следу.
І тут пачулі ад Асла:
– Давайце я паеду!
Аж смешна стала ўсёй гурбе:
– Ды ты ж, Асёл, – тупіца!
Не ўдасца, ёлупню, табе
Чагосьці там дабіцца.
Сказаў з іроніяй Мядзведзь:
– Ды ты ж на клёк убогі!
Але як хочацца, дык едзь,
Шчаслівае дарогі!
Праз дзень дзівіліся, калі,
Нібы акулы ў зграі,
Бярвёны раптам паплылі –
Няма канца і краю!
Плывуць і тыдзень, і другі –
На рэчцы ўжо запруды.
Бярвёны аж на берагі
Павыпаўзалі ўсюды.
У рэшце рэшт прыбыў і сам
Асёл – вясёлы дужа.
Лісліва мовіла Ліса:
– Ты проста майстар, дружа,
Шукаць абходныя шляхі
І перамовы весці.
Цяпер патрапіш у “вярхі”,
Начальствам будзеш дзесьці…
Асёл на ўсё праліў святло:
– Якое там майстэрства?
На самай справе так было:
Заходжу ў міністэрства,
А там сядзяць Аслы адны –
Маёй крыві і масці.
Дык паспрыялі мне яны
У тым, каб мост пракласці.
Мы развязалі ўсе вузлы,
Адзін застаўся толькі,
Бо міністэрскія Аслы,
На жаль, не зналі толкам,
Мець мы хацелі б мост які –
Ці доўгі, ці кароткі,
Ён быць павінны ўздоўж ракі
Ці ўпоперак усё-ткі…
                ***
Калі адны аслы вакол,
Калі аслы – начальства,
Усім кажы, што й ты асёл, – 
Выгоды мецьмеш часта.

Сучасны сябар
Характэрная прыкмета
Сумятлівых нашых дзён:
Сябруку, як трэба гэта,
Дапаможа маладзён;
І ў бядзе, калі хрэнова,
Не пакіне сябра ён:
Здыме ўсё абавязкова
На мабільны тэлефон.

Народжаны поўзаць…
Бырла алкаш
Нацурболіў у рот,
Дык не пусцілі
Яго ў самалёт.
Колісь пра гэта
Сказалі прыгожа:
Поўзаць нарожданы
Лётаць не можа…

Не аддам
Так заявіў Абрам
Усім сваім сябрам:
– Калі сказаў “Не браў”,
Дык, значыць, не аддам…

Эпідэмія
Эпідэмію пачні –
На рабоце пазяхні…

Не знае, таму не раўнуе
Гэта зусім не навіна,
Гэта жыццёвы закон:
Калі раўнуе мужчына,
Дык, значыць, кахае ён.
Калі ж прыліп, як кароста,
А рэўнасці – круглы нуль,
Дык гэткі мужчына проста
Нічога не знае пакуль…

Нервотрепка, 
кредитная кабала –  

и все напрасно!

Глумиться над памятью дяди, 
ставшего жертвой сталинизма,  

я не позволю

Мова – вось 
наша галоўная 

зброя
У апошнія месяцы не раз на дзяржаўным узроўні закраналася 

тэма ваенна-патрыятычнага выхавання насельніцтва. Я 
звярнуў увагу, што часта  ўвага акцэнтавалася на ўсеагульным 
узбраенні. «Я не жартам казаў, – падкрэсліў падчас наведвання 
5 кастрычніка мінулага года аднаго з ваенных палігонаў 
Брэсцкай вобласці Аляксандр Лукашэнка, – што калі ў нас 
будзе дастаткова стралковай зброі – аўтаматы, пісталеты, 
кулямёты і боепрыпасы да іх, – не дай бог вайна, мы раздадзім у 
кожную сям’ю. І мы будзем абараняць сваю тэрыторыю ўсе раз-
ам... Старыя і нават жанчыны: 7 мільёнаў чалавек – 7 мільёнаў 
атрымаюць зброю, каб яны маглі абараняцца». 

Праз некаторы час на сустрэчы з актывістамі БРСМ прэзідэнт 
Беларусі спытаў:  «...а калі заўтра са стрэльбай прыйдзецца ўстаць 
на абарону сваёй Радзімы? Я, як галоўнакамандуючы, абыдуся толькі 
той структурай і сістэмай, якая створана ва Узброеных сілах і 
міліцыі? Не. Нам прыйдзецца раздаць кожнаму – перш за ўсё мужыку, 
ды і дзяўчатам – зброю, каб абараніць, добра, не Радзіму – сябе і сваю 
сям’ю, сваіх дзяцей».

Звернем увагу на тое, што пры гэтым кіраўніком краіны 
была зроблена спасылка на вынікі сацыялагічнага даследавання, 
праведзенага ў маі–чэрвені 2018 года ў Беларусі кампаніяй MIA 
Research, падчас якога 85,6 працэнта рэспандэнтаў выказаліся 
наконт таго, што ў выпадку вайны гатовы змагацца за сваю краіну.

Давайце ўдакладнім: адкуль, чаму і калі з’явілася пагроза страты 
Беларуссю незалежнасці? Хто збіраецца нас захапіць? Пагроза, як 
правіла, можа сыходзіць у першую чаргу ад кагосьці з суседзяў. 
На сустрэчы з расійскімі журналістамі 14 снежня Аляксандр 
Лукашэнка удакладніў, што пад выглядам паглыблення «інтэграцыі» 
Масква жадае інкарпарыраваць Беларусь у склад Расіі. Каб гэтага не 
адбылося, вядома ж, усім нам, магчыма, трэба будзе стаць плячо ў 
плячо на абарону Айчыны. І я з гэтым згодны. Але давайце зойдзем 
крыху з іншага боку.

Чаму прэзідэнт краіны бачыць толькі традыцыйны варыянт  
выйсця ў змаганні за незалежнасць краіны? А можа, у беларусаў 
ёсць больш моцная зброя, чым куля і аўтамат? Так, я лічу, што 
такая зброя ёсць. Наша зброя – наша мова і моц духу! Беларусы – 
мірныя людзі. Паводле вынікаў таго ж сацыялагічнага даследавання,  
86,1 працэнта рэспандэнтаў ганарацца Беларуссю, лічаць беларускую 
мову важнейшай нацыянальнай каштоўнасцю і выступаюць з 
патрабаваннем яе захавання.

МОВА – вось наша галоўная зброя. І наперадзе  агромністая пра-
ца па вяртанні нам нашай галоўнай каштоўнасці і моцы – МОВЫ – і 
ўсталяванні яе ў краіне на належным узроўні. Як вяртанне, дарэчы, 
і Крыжа Еўфрасінні Полацкай.

Васіль РУСОВІЧ,
дацэнт, сацыёлаг.

Пасля рамонту  
засталася плітка

Няправільна падлічылі неабходную коль-
касць пліткі, калі рабілі рамонт на кухні, 
таму адна ўпакоўка засталася. Яна нам ужо 
не спатрэбіцца, а выкідваць шкада. Ці можна 
вярнуць тавар у магазін?

Вікторыя ЗЫЛЬ, г.Рэчыца.
– Калі захаваўся чэк, а тавар знаходзіцца ва 

ўпакоўцы, то можаце яго вярнуць у магазін і 
атрымаць грошы.

Смярдзіць куртка
Набыла куртку з заменніка скуры. Падчас 

пакупкі прэтэнзій да тавару не было, а вось 
дома адчула даволі непрыемны пах ад курткі. 
Ці можна яе вярнуць, бо не вельмі хочацца 
насіць такую смярдзючую рэч?

Валянціна ПЕТРАШЭВІЧ, г.Маладзечна.
– На працягу 7 дзён з дня пакупкі можаце 

заявіць прэтэнзію з патрабаваннем замены тава-
ру альбо вяртання грошай.

Не спадабаўся апарат  
па вымярэнні ціску

Ці можна вярнуць прадаўцу апарат для 
вымярэння ціску, калі мяне не задавальняе 
якасць яго работы?

Таццяна ПІНЧУК, Гомель.
– Спачатку, каб вызначыць якасць апарата, 

трэба правесці экспертызу. Калі эксперты зной-
дуць вытворчыя недахопы, то тавар можна будзе 
вярнуць у магазін.

Вярнуць гадзіннік
Купіў сыну на дзень нараджэння падарунак 

– гадзіннік на руку. Але ён сыну не спадабаўся, 
ён хацеў зусім іншы. Ці можна вярнуць 
гадзіннік назад, калі ён абсалютна новы?

Сяргей ЖУКАВЕЦ, г.Вілейка.
– Калі маеце чэк, то, безумоўна, такі тавар 

можна вярнуць у магазін і атрымаць за яго 
грошы.

Праверыць тавар
Патлумачце, калі ласка, у чым розніца 

паміж праверкай якасці і экспертызай.
Андрэй КУДРЫЦКІ, г.Барысаў.

– Экспертыза якраз і праводзіцца для таго, 
каб пацвердзіць якасць тавару.

Набыла  
няякасную кофту

Купіла кофту, праз тыдзень вырашыла 
яе памыць. Пасля пральнай машыны гэтую 
кофту было не пазнаць – змяніла колер і 
нават памер стаў меншы. Прадавец 
адмаўляецца вяртаць грошы: маўляў, я магла 
сама сапсаваць рэч. Што рабіць у такой 
сітуацыі?

Вольга САВІЦКАЯ, Гродна.
– Звярніцеся да экспертаў, якія зробяць 

заключэнне.

Калі набылі тавар  
на распродажы...

Ці законнае папярэджанне прадаўцоў, 
што тавар, які набываецца на распродажы, 
нельга затым вярнуць, нават калі ён будзе 
неналежнай якасці?

Аляксандр ЗІНІН, Мінск.
– Тавар, які рэалізоўваўся на распродажы, і 

насамрэч не вяртаецца ў магазін.

Згарэў новы прас
Набыў у магазіне прас, а ён згарэў ужо 

на другі дзень працы. Інструкцыя да тэхнікі 
толькі на англійскай мове. Прадавец сказаў, 
што ўсе прэтэнзіі да вытворцы. Што мне 
зараз рабіць?

Васіль ГАРБУНОЎ, г.Чэрвень.
– Напішыце прадаўцу пісьмовую прэтэнзію. 

Ёсць пастанова Савета міністраў, згодна з якой 
інструкцыі на ўсе імпартныя тавары павінны 
быць перакладзены на даступную мову. У 
адваротным выпадку за якасць тавару адказвае 
прадавец.

«Забыліся» пра паліто
Ці павінны работнікі хімчысткі несці 

адказнасць, калі маё паліто не вярнулі ў 
тэрмін? Ці прадугледжана за гэта нейкая 
кампенсацыя?

Галіна ШЭШКА, г.Ліда.
– Так, кампенсацыя прадугледжана. 

Хімчыстка нясе адказнасць за парушэнне 
тэрмінаў выканання абавязкаў па дамове.

На пытанні чытачоў адказвае 
старшыня Пухавіцкай раённай 
арганізацыі ГА «Беларускае 
таварыства абароны правоў 

спажыўцоў» Васіль ВАЛАСЮК.

І вам – моцнага здароўя!
Хачу праз газету “Народная Воля” выказаць сло-

вы падзякі ўрачам паліклінікі №20 г.Мінска Кацярыне 
Яўгенаўне Гамановіч, яе памочніцы медсястры Любові 
Васільеўне Казабцовай, а таксама тэрапеўту Таццяне 
Васільеўне Сладковай за добрасумленнае выкананне 
клятвы Гіпакрата (яны заўсёды выслухаюць уважліва 
чалавека і дадуць станоўчую параду) і пажадаць ім самім 
моцнага здароўя!

Васіль Андрэевіч РАДЗЮК, пацыент паліклінкі 
№20 г.Мінска.

АД  ДУШЫ

РЕЗОНАНС

В газете «Народная Воля» 
неоднократно поднима-
лась тема Куропат, хотела и 
я высказаться, но как-то не 
находила времени, все откла-
дывала. Прочитав же ста-
тью Светланы Калинкиной 
«Поглумились над живыми 
и мертвыми», решила немед-
ленно сесть за компьютер.

Несколько месяцев назад 
посетила Куропаты. Не одна, 
а со своей приятельницей. 
Обратили внимание на ком-
плекс построек увесели-
тельного заведения «Поедем 
поедим». Пообщались с про-
тестующими, которые муже-
ственно и стойко несут вахту, 
несмотря на угрозы, штра-
фы и аресты. Все были под 
полотнищами бел-чырвона-
белага сцяга – родного симво-
ла Беларуси. Поставили и мы 
свои подписи под петицией о 
сносе этого увеселительного 
заведения с земли, окроплен-
ной кровью жертв сталин-
ских репрессий. 

 Статья Светланы 
Калинкиной очень актуаль-
на. Глумиться над памятью 
этих жертв недопустимо, 
даже преступно. Каждый 
человек должен с уважением 
относиться к такому скорб-
ному месту, даже если его род 
подобные репрессии обошли 
стороной. Ведь мы прежде 
всего люди, наделенные серд-
цем и памятью.

Почему люди, приезжа-
ющие в ресторан, готовы 
устраивать пляски на земле, 
пропитанной горем и кро-
вью? ПОЧЕМУ?!

Я не могу оставаться рав-
нодушной к месту, где поко-
ится столько безвинно уби-
тых людей. Да и кости моего 
дяди, «польского шпиона», 
покоятся здесь, в Куропатах.

О своем дяде Александре 
Александровиче Миллере 
расскажу подробнее. 1937 
год. Из Кремля приходит 
очередная директива-разна-
рядка о выявлении «польских 

шпионов». А если их не суще-
ствует, значит, НКВД следует 
поработать в этом направле-
нии – выявить любым путем 
нужное количество «польских 
шпионов», потому что нуж-
на бесплатная рабочая сила 
на сибирские лесоповалы, 
Колыму и т.д. Удивительно 
то, что «польских шпионов» в 
нужном количестве находили 
даже в сельской местности. 
Создавалось впечатление, 
что деревни по всей Беларуси 
просто наводнены «польски-
ми шпионами». Родственники 
моего отца жили в местеч-
ке Шатилки, что рядом с 
нынешним Светлогорском. 
Мой дядя Александр только 
успел жениться. Ему было 
чуть больше 22 лет. Родился 
сынишка на радость молодой 
семьи. Но советской власти 
виднее, как распорядиться 
их судьбой. Пошли аресты 
по всей округе – заданный 
план был выполнен с лих-
вой. «Польских шпионов» 
оказалось много не только 
в Шатилках, но и в глухих 

деревнях, где еще пользова-
лись лампой-керосинкой. 
Всех их свозили в Минск для 
подписания «признания», 
затем эшелоном отправляли 
на сибирские лесоповалы.

На допрос мой дядя был 
вызван вместе с парень-
ком из ближней деревушки. 
Поскольку он добровольно 
не захотел подписать «при-
знание», его стали бить. 
Сокамерник, присутству-
ющий на этом допросе, 
видел эти страшные истя-
зания и... закрывал руками 
глаза. Тогда уже били по 
лицу его, чтобы смотрел 
на пытки. Как ни пытал-
ся НКВДист-палач заста-
вить Александра подписать 
«признание», так и не смог. 
Мой дядя был непреклонен! 
Тогда палач посадил его на 
стул со встроенным свер-
лом, прокрутил разок, и... 
тело обмякло. Его выбро-
сили в коридор, и допрос 
продолжился. Сокамерник 
тут же подписал «призна-
ние в содеянном престу-

плении». Паренька можно 
было понять. Он такого же 
возраста, как и Александр, 
только-только женился, 
совсем не подозревая, что 
он «польский шпион», а это 
наказуемо – 25 лет освоения 
сибирских лесоповалов.

По истечении 23 лет ему 
дали разрешение на вольное 
поселение. Приехала жена. 
Остальные два года про-
были вместе. Вернулись на 
свою родную Гомельщину. 
Купили вблизи реки Березина 
маленький старенький домик, 
который спустя какое-то вре-
мя попал под снос. В списках 
на получение квартир увидел 
фамилию Миллер, которая 
навеяла те страшные воспо-
минания о пытках в подвалах 
НКВД. Он пришел по адре-
су к моей тетушке Оле, жене 
покойного брата моего отца. 
Долго расспрашивал и, убе-
дившись, что не ошибся, под-
робно рассказал эту страш-
ную историю. И только так, 
благодаря стечению обстоя-
тельств, через 25 лет мы узна-

ли правду. К великому сожа-
лению, я не знаю ни имени, 
ни фамилии этого человека, 
который помог раскрыть 
все подробности допросов, 
жестоких пыток и смерти 
моего дяди Александра. В 
любом случае ему искреннее 
спасибо и низкий поклон за 
его смелость рассказать эту 
страшную правду 1937 года. 
Вот так НКВДисты-палачи 
выполняли указания Кремля.

Не один год провел в 
архивах кандидат историче-
ских наук Игорь Кузнецов. 
Он подсчитал: «На декабрь 
1938 года были арестованы 
(в Беларуси. – Авт.) 21.407 
человек. Из них арестовано 
9196 поляков, 10.120 белору-
сов, 1059 евреев, 383 русских, 
181 украинец, 105 немцев, 122 
латыша, 133 литовца и 110 
человек «прочих национально-
стей». Характерно то, что в 
БССР было проведено несколь-
ко «операций» НКВД. Кроме 
так названной выше опера-
ции были еще две: немецкая и 
латвийская. По первой из них 
были арестованы 563 челове-
ка (из них немцев – 428), по 
второй – 1459 (из них латы-
шей – 1089 человек)».

Я считаю, что каждый 
здравомыслящий человек, 
проживающий на территории 
Беларуси, скажет: «Память о 
Куропатах должна жить веч-
но! Чтобы строить светлое 
будущее, нельзя забывать о 
прошлом. Нельзя устраивать 
пляски на земле, пропитан-
ной кровью и горем наших 
предков. А поэтому следует 
убрать это увеселительное 
заведение – ресторан «Поедем 
поедим». Здания, построен-
ные в нескольких десятках 
метров от места расстрела 
ни в чем не повинных людей, 
можно использовать с при-
данием им функций мемори-
ального характера.

Тамара Станиславовна 
МИЛЛЕР.

Минск.

Из уст многих чиновников 
часто слышишь: теперь и на селе 
можно успешно вести бизнес. Но 
мой опыт, к сожалению, говорит 
об обратном. Решила я построить 
павильон по продаже промышлен-
ных товаров. Обратилась в райис-
полком с заявлением. Через неко-
торое время мне позвонили и ска-
зали, что здание магазина может 
быть возведено только из красного 
кирпича, но ни в коем случае не из 
павильонных конструкций. Мол, 
если дать согласие на мое предло-
жение, то будет испорчен архитек-
турный облик деревни.

Представляете: не один десяток 
павильонов не портит облик райцен-
тра, а тут… Мотивировка курам на 
смех!

После этого решила я просить 
земельный участок. Сказали, что 
приобрести можно только через 
аукцион. Но вот прослышала, что по 
соседству с нашей усадьбой частник 
решил избавиться и от земли, и от 
построенного продовольственного 
магазина. Огорчилась, когда узнала, 
что он загнул такую цену, что мне 
никак не потянуть. Как будто на 
участке нашли полезные ископае-
мые, а внутри здания все стены в 
золоте! Я думала, что цена всего, в 
том числе земли, сооружений, у нас 
определяется кадастровыми коэф-
фициентами, строительными рас-
ценками, а оказывается, владелец 
может загибать любую цену…

Но мои неприятности только 
начинались. Вся процедура с аукцио-
ном была покрыта тайной. Никакого 
предварительного обсуждения. 
«Все узнаете тогда, когда получите 
документы на руки», – услышала я. 
Раскрыв бумаги, за которые запла-
тила более тысячи долларов (в экви-

валенте), я оцепенела. Оказывается, 
канализацию и водоснабжение надо 
вести метров за триста пятьдесят, 
пересекая проезжую часть улицы. 
Подсчитали: стоимость объекта воз-
растает в разы.

Еще один «подарочек» – посколь-
ку участок находится в водоохран-
ной зоне, то требуется специальная 
экспертиза. А стоимость ее прове-
дения – примерно тысяча долларов. 
К тому же существует какой-то гра-
достроительный план, в нем столько 
ограничений, что, как мне сказали 
сведущие люди, из-за них никто и 
никогда не примет объект в эксплу-
атацию.

Что в результате? Не одного дня 
нервотрепка, кредитная кабала – и 
все напрасно! А с чиновников, втя-
нувших меня в эту бессмыслицу, – 
как с гуся вода.

Отнесла в райисполком новое 
заявление с просьбой расторгнуть 
сделку по соглашению сторон. 
Отказали: мол, не весомые мои аргу-
менты. Получается, что у человека 
(читай – инвестора) нет никаких 
прав. Ловушка захлопнулась. Я наив- 
но считала, что чиновники чтят 
интересы граждан, а они об этом и 
не думают.

Моей истории уже несколь-
ко месяцев. Сколько здоровья она 
отняла! Я не говорю уже про 3000 
долларов, которые напрасно потра-
чены.

Хотелось бы прочитать ком-
ментарии к моему письму читате-
лей «Народной Воли». Буду рада 
получить дельные советы. Стоит 
ли мне обращаться в суд? Есть ли 
шансы выиграть и вернуть свои 
деньги?

Инна Ивановна БАГАЕВА.
д.Видибор Столинского района.

ПАЗІЦЫЯ ЖИТЕЙСКИЕ СТРАДАНИЯ
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ТАМ, У НИХ...

СОСЕДИ

ОТДЫХ

Под горнолыжным отды-
хом зачастую подразумевается 
отдых дорогой. И действитель-
но, чтобы покорять заснежен-
ные склоны, нужно потратиться 
не только на перелет, трансфер, 
страховку, жилье где-нибудь у 
подножья гор, но и на экипи-
ровку, подъемники, а иногда 
и на инструктора. Более того, 
самые популярные и проверен-
ные курорты с каждым сезоном 
все дорожают. Но решение этой 
проблемы есть.

Не одними Альпами богата 
земля. AdMe.ru нашел 10 аль-
тернативных горнолыжных баз, 
которые еще не столь раскру-
чены и более бюджетны за счет 
стоимости проезда, прожива-
ния и еды. При этом их трассы 
ничуть не хуже, а пейзажи так 
же поражают воображение.

1. Гудаури, Грузия
Гудаури – это современный 

горнолыжный курорт, визит-
ная карточка зимнего туриз-
ма Грузии. Он расположен 
на южном склоне Большого 
Кавказского хребта и подходит 
для спортсменов любого уров-
ня. Комплекс встретит мягким 
климатом, прекрасной грузин-
ской кухней и бюджетными 
предложениями по жилью.

Верхняя точка катания: 
3006 метров.

Как добраться: из Тбилиси 
(120 км по Военно-Грузинской 
дороге) либо из Владикавказа 
(80 км с другого конца Военно-
Грузинской дороги).

Ски-пасс: 7 дней –  117 дол-
ларов.

Ски-пасс  – это магнитная 
карточка, которая позволя-
ет пройти через турникет на 
территорию лыжной станции, 
где можно пользоваться всеми 
подъемниками и спускаться 
неограниченное количество раз 
по любым трассам. Ски-пасс – 
отличная возможность удеше-
вить ваше пребывание на гор-
нолыжном курорте. Ведь в сум-
марном количестве цена одно-
разовых билетиков окажется 
намного выше, чем абонемента. 

2. SkyResort, Монголия
Несмотря на то что SkyResort 

– это первый горнолыжный 
курорт в Монголии, он полно-
стью отвечает международным 
стандартам. Его дизайн разраба-
тывала французская компания 
MAS Limited, а систему оснеже-
ния – итальянская Techno Alpin. 
Правда, внесем уточнение: ехать 
лишь ради горнолыжки туда не 
стоит, а вот совместить поездку 

с осмотром столицы и окрест-
ностей столь экзотичной стра-
ны – идеально.

Верхняя точка катания: 
1500 метров.

Как добраться: из Улан-
Батора (13 км).

Ски-пасс: 1 день – 24 дол-
лара.

3. Сьерра-Невада, Испания
Сьерра-Невада – самый 

южный горнолыжный курорт 
Европы, но, признаемся, далеко 
не самый бюджетный. Скорее 
он просто не особо известен. А 
зря. С его вершин открывается 

потрясающий вид на зеленые 
долины южной части побережья 
и на Средиземное море, за кото-
рым просматриваются берега 
Африки. Часть горной системы 
выделена в национальный парк 
и имеет статус международного 
биосферного заповедника. Сам 
комплекс небольшой, но его оце-
нят профессионалы: все мест-
ные трассы в основном красные 
и черные. Периодически здесь 
тренируются сборные Испании 
по горным видам спорта.

Верхняя точка катания: 
3300 метров.

Как добраться: из Гранады 
(37 км).

Ски-пасс: 1 день – 52 долла-
ра, 10 дней – 374 доллара.

4. Закопане, Польша
Закопане – это древний 

город, объединяющий в своей 
долине 10 горнолыжных ком-
плексов. К сожалению, единого 
ски-пасса там нет, поэтому при-
ходится выбирать лишь одну из 
этих карпатских баз. Если опи-
сать каждую из них в двух сло-
вах, то это дешево и слегка сер-
дито. Но очень красиво. Трассы 
подойдут как для продвинутых 
лыжников и сноубордистов, так 
и для новичков.

Верхняя точка катания: 
1985 метров.

Как добраться: из Кракова 
(110 км) или Братиславы (333 км).

Ски-пасс: 1 день – 23 дол-
лара.

5. Сольдеу – Эль-Тартер, 
Андорра

Пиренеи – это всегда более 
дешевая альтернатива Альпам. 
Поэтому два курортных посел-
ка, Сольдеу и Эль-Тартер, рас-
положившиеся всего в 17 км от 
столичной Андорры-ла-Вельи, 
будут отличным выбором для 
любителей качественного, но 
при этом недорогого сервиса. 
Деревушки находятся на рас-
стоянии 3 км друг от друга 
и соединены между собой 
системой канатных дорог, 
благодаря чему их можно 
назвать одним большим гор-
нолыжным пространством. 
Курорт известен своими лыж-
ными школами и подойдет 
для катания людей начального 
и среднего уровня.

Верхняя точка катания: 
2358 метров.

Как добраться: из Андорры-
ла-Вельи (17 км), из Барселоны 
(240 км).

Ски-пасс: 7 дней – 212 дол-
ларов.

5 бюджетных зимних курортов,  
которые станут отличной заменой дорогим Куршевелю и Сочи

Трамп не может  
найти нового главу Пентагона
Президент США Дональд Трамп столкнулся с 

трудностями в поисках нового главы 
Пентагона – возглавить Минобороны США 

после отставки Джеймса Мэттиса отказались 
уже два человека.

Об этом сообщило издание Politico.
Первый отказ Трамп получил от генерала 

Джека Кина, второй – от бывшего сенатора-
республиканца из Аризоны Джона Кила. Кин, 
который часто консультирует Трампа, отка-
зывался от этой позиции ранее, во время дей-
ствия переходной администрации 2016 года.

Мэттис принял решение уйти с поста 
министра обороны США во второй поло-
вине декабря из-за разногласий с взглядами 
Трампа, в частности, в отношении Сирии. 
Сейчас обязанности главы Пентагона выпол-
няет заместитель Мэттиса Патрик Шанахан.

Власти Франции объявили 
план подавления 

несанкционированных 
протестов

Премьер-министр Франции Эдуард Филипп 
объявил о намерении наказать людей, 

проводящих несанкционированные протесты.
Об этом пишет Би-Би-Си.
Его правительство хочет разработать 

новое законодательство против нарушителей 
среди протестующих и запретить ношение 
масок на демонстрациях.

По его словам, 80 тысяч представителей 
сил безопасности будут развернуты к следую-
щей ожидаемой волне протестов.

Протестующие разгромили ворота прави-
тельственного учреждения в эти выходные.

Известным нарушителям порядка будут 
запрещать участвовать в демонстрациях, так же 
как известным футбольным хулиганам было 
запрещено ходить на стадионы, отметил он.

Почему именно эта дата?
Выборы президента Украины проводят в 

последнее воскресенье марта пятого года пол-
номочий главы государства. Таким образом, 
на этот раз голосование должно состояться 
именно 31 марта 2019 года.

До 4 февраля 2019 года ЦИК будет при-
нимать документы от претендентов на пост 
президента, а следующие пять дней – до 9 
февраля 2019 года – состоится регистрация 
кандидатов. После этого объявят окончатель-
ный и официальный список претендентов на 
пост главы государства.

Будет ли второй тур и почему его 
вообще назначают?

Второй тур назначают в том случае, если 
ни один из кандидатов не наберет абсо-
лютного большинства голосов (50% + один 
голос) после первого этапа голосования. Пока 
результаты социологических опросов пока-
зывают, что среди лидеров президентской 
гонки нет явного фаворита, который сможет 
набрать больше половины голосов. В таком 
случае второй тур состоится 21 апреля 2019 
года.

За время независимости Украины толь-
ко Леонид Кравчук в 1991 году и Петр 
Порошенко в 2014-м победили в первом туре.

Можно ли снять свою кандидатуру с 
выборов?

Да, но не позднее, чем за 23 дня до выбо-
ров, обратившись в ЦИК. На ближайших 
выборах это будет 8 марта 2019 года.

Что нужно, чтобы выдвинуть свою канди-
датуру на выборы президента Украины?

Кандидат должен быть гражданином 
Украины, который достиг 35-летнего возрас-
та, владеть государственным языком и про-
живать в Украине в течение десяти последних 
лет до дня выборов.

Пойти на выборы можно через выдвиже-
ние политической партией или путем само-
выдвижения. Также потенциальный прези-
дент Украины должен предоставить декла-
рацию о доходах за год, предшествующий 
году начала выборов. Документ проверит 
Национальное агентство по предотвраще-
нию коррупции и впоследствии обнародует 
результаты проверки.

Кажется, кандидаты еще вносят деньги 
в ЦИК. Какой должна быть сумма и 

какова дальнейшая судьба этих 
средств?

Да, в ЦИК нужно внести денежный залог 
в размере 2,5 млн гривен.

Денежный залог возвращается субъекту 
его внесения, то есть партии или кандидату 
на пост президента, в двух случаях: либо в 
случае победы на выборах, либо в случае 
выхода во второй тур.

Всем остальным участникам выборов 
деньги не возвращаются, они идут в государ-
ственный бюджет.

Уже известно, сколько кандидатов 
будет на президентских выборах  

в 2019 году?
Пока официально выдвинул свою канди-

датуру только экс-министр экологии и при-
родных ресурсов Игорь Шевченко.

Ранее о своих президентских амбициях 
заявляли:

1.Александр Онищенко
2.Надежда Савченко
3.Роман Безсмертный
4.Юлия Тимошенко
5.Валентин Наливайченко
5.Юрий Деревянко
7.Инна Богословская
8.Роман Насиров
9.Сергей Тарута
10.Анатолий Гриценко
11.Мишель Терещенко
12.Андрей Садовый
13.Руслан Кошулинский
14.Дмитрий Добродомов
15.Илья Кива
16.Александр Шевченко
17.Ольга Богомолец
18.Александр Мороз
19.Александр Вилкул
20.Владимир Зеленский.

Почему так много претендентов?
Часть претендентов – это представители 

конкретных партий, которые заранее мобили-
зуют электорат перед парламентскими выбо-
рами 27 октября 2019 года.

Другая часть – это так называемые техниче-
ские кандидаты. Их используют потенциальные 
лидеры предвыборной гонки для борьбы со 
своими ближайшими оппонентами.

Основным оружием технических кандида-
тов является агитация против одного из лиде-
ров. Иногда бывает так, что с приближением 
самих выборов эти кандидаты резко пере-
думывают участвовать. В частности, так про-
изошло на выборах в 2014 году, когда Наталья 
Королевская, Олег Царев, Зорян Шкиряк, 
Петр Симоненко, Александр Клименко и 
Василий Цушко заявили о снятии своих кан-
дидатур.

Правда, в итоге ЦИК сняла только 
Королевскую и Царева, остальные четы-
ре кандидата объявили о своем намерении 
слишком поздно, поэтому в соответствии с 
положениями закона о выборах их фамилии 
присутствовали в бюллетенях.

Что уже известно о предвыборных 
программах?

Лучше дождаться официального выдви-
жения и публикации предвыборной програм-
мы каждого отдельного кандидата. Хотя уже с 
уверенностью можно сказать, что в большин-
стве программ будут экономические, языко-
вые, церковные вопросы, а также стратегии 
по аннексированному Крыму и прекращению 
боевых действий на Донбассе.

Александр ИВАНЧЕСКУЛ.
(«Украинская правда».)

Уроженка Беларуси  
ворочает миллиардами в Америке

Не так давно Франция выдала России экс-министра финансов Подмосковья Алексея Кузнецова. Экс-чиновника вместе с женой, 
скандально известной Жанной Буллок, обвиняют в куче масштабных афер. 

Между прочим, Жанна Буллок, которая сейчас находится в США, – уроженка Беларуси. Она родилась в Кобрине, а выросла в Пинске. 
«Народная Воля» присмотрелась к ее биографии.

ЗЕМЛЯКИ

Жанна Булах выросла 
в белорусском Пинске, а 
родилась 12 мая 1967 года в 
Кобрине Брестской области. 
В 1991-м она эмигрировала 
в США. Жанне тогда было 
24 года.

Как писала в свое вре-
мя New York Times, Жанна 
закончила Ленинградский 
университет и преподавала 
русскую литературу в стар-
ших классах средней шко-
лы. Ее первым мужем был 
офицер, от которого она 
родила дочь Зою, но брак 
«оказался неудачным, хотя 
муж помог ей перебраться в 
Нью-Йорк».

По словам репортера 
Times, Жанна «работала 
нянькой на Кингс-хайвей в 
семье ортодоксального еврея с 
семью детьми и женой, кото-
рая лежала в психиатриче-
ской больнице».

В Америке Жанна 
вышла замуж за американ-
ского программиста Теда 
Кречмера, получила Green 
Card и возможность вызвать 
в Америку маму и дочь. Они 
воссоединились в 1993 году. 
Решив навсегда остаться в 
США, Жанна Булах пере-
делала на американский лад 
свои имя и фамилию – по 
документам она стала Janna 
Bullock.

Второй брак Жанны 
длился всего три года. Жанна 
обвинила мужа в домашнем 
насилии и зафиксировала 
несколько вызовов полиции 
на дом. Доводы были приня-
ты судом во внимание.

Жанна устроилась на 
работу в адвокатское бюро 
Эммануила Зельцера, 
еврейского эмигранта из 
Молдавии, замешанного в 
нескольких громких сканда-
лах с представлением инте-
ресов русских на Западе. В 
частности, его имя не схо-
дило со страниц прессы в 
связи с разделом наследства 
Бадри Патаркацишвили, из-
за которого Зельцер даже 
угодил в следственный изо-
лятор белорусского КГБ в 
Минске. Как упоминалось в 
одной из публикаций, однаж-
ды Зельцер направил Буллок 
в аэропорт, чтобы встретить 
там Кузнецова. Помощница 
Зельцера и вице-президент 

«Инкомбанка» стали любов-
никами, а затем мужем и 
женой.

Союз с банкиром поднял 
рейтинг Жанны в американ-
ском обществе. Помимо денег 
он дал ей право войти в нью-
йоркскую богему.

«Женщина из белорусской 
глуши оказалась в попечи-
тельском фонде Соломона 
Гугенхайма, державшем в 
руках знаменитый музей 
современного искусства. 
Тогда же на одной из тусо-
вок произошло ее знакомство 
с летописцем Кори Хеем, – 
пишет западная пресса. – В 
бизнесе первым шагом Булах 
стала регистрация компании 
Avalon Capital».

«Однако с самого нача-
ла отношения Булах и 
Кузнецова не ограничива-
лись романтической соста-
вляющей, – писала россий-
ская пресса. – Это был 
производственно-деловой 
роман. Для Булах Кузнецов 
стал шансом выбраться из 
иммигрантской нищеты и 
неустроенности, Булах для 
Кузнецова – инсайдером в 
конторе Зельцера и дове-
ренным агентом, постоянно 
проживавшим в США. В 1994 
году Булах зарегистрирова-
ла и возглавила компанию 
Avalon Capital. О том, чей 
в действительности это 

был бизнес, говорит тот 
факт, что для оплаты услуг 
по оформлению необходи-
мых документов использо-
валась кредитная карточка 
Кузнецова.

Впоследствии была 
установлена причастнос-
ть Булах и к другим офшо-
рам, через которые перека-
чивались деньги на Запад. 
Тогда же была опубликова-
на информация о том, что 
Булах использовала корпо-
ративную золотую карту 
«Инкомбанка» (которая ей 
была не положена по ста-
тусу) для крупных личных 
покупок – в основном одеж-
ды и женского белья прес-
тижных марок».

Американский пиарщик 
Кори Хэй, с которым подру-
жилась Жанна, познакомил 
ее с авторитетными галери-
стами. Так Буллок стала еще 

коллекционером и мецена-
том.

Как установили сле-
дователи, Жанна Буллок, 
поль-зуясь связями и поло-
жением своего мужа Алексея 
Кузнецова, экс-министра 
финансов Московской обла-
сти, проворачивала мошенни-
ческие операции, также владе-
ла крупнейшей девелоперской 
фирмой в Подмосковье, выво-
дя все похищенные деньги за 
рубеж, покупая дорогую нед-
вижимость по всей Европе и 
Америке, предметы искусства 
и антиквариат.

Против Кузнецова и 
Буллок было возбуждено нес-
колько дел о мошенничестве.

Кс т ати,  Алекс ея 
Кузнецова называют финан-
систом от бога. В конце 
1980-х годов он заявился на 
собеседование к управляю-
щему «Инкомбанка» в обыч-

ных кедах. Через несколько 
лет он стал его ближайшим 
подручным и вполне со-
стоятельным человеком не 
только по российским мер-
кам.

В 2010 году пресса 
опубликовала подробнос-
ти роскошной свадьбы Зои 
Буллок и Тоусона Реммела, 
сына владельца нью-йорк-
ской банковской группы 
Pryor Cashman Хармонда 
Реммела. Сообщалось, что 
на свадьбу в подмосковной 
усадьбе Архангельское в 2008 
году было потрачено около 5 
миллионов долларов.

В Европе и Америке у 
Кузнецова и Буллок есть 
жилая недвижимость, два 
отеля, десяток люксовых 
автомобилей, моторная яхта 
и гора антиквариата.

Буллок называют самой 
известной русской светской 
львицей в Нью-Йорке. Она 
владеет коллекцией произве-
дений искусства, в которую 
входят работы Энди Уорхола 
и Фрэнсиса Бэкона. Буллок 
организовывала арт-выстав-
ки в Москве, Венеции и 
Майами.

Известно также, что 
Буллок регулярно ездит ката-
ться на лыжах в Альпы, и 
ей принадлежит пятизвездоч-
ный отель в Куршевеле.

Пару лет назад Алексей 
Кузнецов и Жанна Буллок 
попали на страницы свет-
ской хроники американских 
таблоидов. Супруги, подозре-
ваемые в мошенничестве на 
миллиард долларов, оказали-
сь на грани развода. Их брак 
американские журналисты 
характеризовали как «стран-
ный»: Буллок живет в Нью-
Йорке, ведет светский образ 
жизни и старается не упоми-
нать имя мужа, а Кузнецов 
находится где-то в Европе и 
встречается с женой неско-
лько раз в год.

Недавно в прессе снова 
прошла информация о том, 
что союз Буллок и Кузнецова 
распался.

«Очередным избранником 
Жанны Булах стал амери-
канский искусствовед Рэндал 
Брокет, – писали журна-
листы. – Их вместе видели в 
Венеции».

Алина ВЕТРОВА.

Как Украина  
готовится к президентским 

выборам
В соседней стране будут выбирать президента  

31 марта 2019 года.
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ПЕРСОНА

Дынастычная прыма  
Зоя Белахвосцік

Яе дзед Глеб Глебаў і бацька Валянцін Белахвосцік – абодва народныя артысты, служылі ў купалаўскай трупе – асобы-эпохі нацыянальнага тэатра. Можна 
сказаць, Зоя Белахвосцік ужо нарадзілася знакамітай. Думаеце, гэта лёгкая ноша? Гэтыя родавыя бліскаўкі маглі стаць не ўпрыгажэннем, а прыкрай мішурой у 

творчай біяграфіі, калі б са светлым німбам сямейнай вядомасці продкі не падарылі ёй велізарную працаздольнасць, дысцыплінаванасць і сціпласць. І, 
натуральна, зерне акцёрскага дару.

З гадамі ўсё гэта сплавіла-
ся ў самабытны талент, якім 
Зоя Валянцінаўна, таксама 
актрыса Купалаўскага тэатра, 
хутка адмяла ўсякія сумненні 
ў яе праве на прафесію. Яна 
вельмі рана атрымала званне 
заслужанай артысткі. А вось 
наступная прыступка, званне 
народнай, трохі затрымалася, 
быццам правяраючы яе на 
трываласць…

– Зоя Валянцінаўна, 
“Народная Воля” віншуе вас 
з высокім званнем народнай 
артысткі! Няхай гавораць, 
што гэта ўсё ўмоўнасці, але…

– ...але яны ёсць у кожнай 
дзяржаве, толькі па-рознаму 
называюцца. Мне, несум-
ненна, прыемна. Дый многія 
гледачы думалі, што народ-
ная я даўно, і цяпер вельмі 
здзівіліся гэтаму паведамлен-
ню. Прызнацца, гэты нюанс 
асабліва дарагі – калі афіцый-
нае рашэнне ідзе ўслед за 
народным меркаваннем, а не 
наадварот.

– Калі вы 36 гадоў таму 
прыйшлі ў Купалаўскі, вы 
былі ўпэўнены, што гэта 
назаўжды?

– Вядома.
– То бок вы такі адналюб?
– Адналюб ва ўсім!
– І будні вас не стамля-

юць? Ніколі не хацелася кру-
та скокнуць?

– Скокнуць можна было 
ў маладосці, тым больш былі 
ўсякія прапановы. Але калі 
гэтыя прапановы паступа-
лі – напрыклад, у Польшчу 
з’ехаць, – у мяне якраз у 
тэатры адбывалася нешта 
добрае, ды і ў краіне справы 
наладжвалiся. І я не разуме-
ла, навошта гэта трэба рабіць. 
Потым быў перыяд, калі я пра 
гэта пашкадавала, але толькі 
крыху. Наогул, пасля інстыту-
та я зусім не спадзявалася 
трапіць адразу ў Купалаўскі...

– Напэўна, з-за дзядулі і 
таты, знакамітых артыстаў-
купалаўцаў?

– І гэта таксама.
– Дынастыя доўга цісну-

ла на вас?
– Доўга. Першыя дзесяць 

гадоў дакладна. Актрысе лепш 
пачынаць свой творчы шлях 
незнаёмкай. А калі за тваёй спі-
най такая, як у мяне, тэатраль-
ная сям’я, гэта велізарная адказ-
насць, вялікі цяжар. Хрыбет 
можа і не вытрымаць. Таму 
маёй дачцэ яшчэ горш. У мяне 
хоць тата ды дзядуля, а актрысу 
Валянціну Гарцуеву параўноўва-
юць яшчэ і “па жаночай лініі” – 
якая яна ў параўнанні са мной. 
Не ведаю, як яна ўсё гэта пера-
носіла спачатку. Зараз яе пазіцыі 
ўмацаваліся.

– Але дачку вы не адга-
ворвалі ад акцёрскага лёсу?

– Не прапаноўвала, але 
і не адгаворвала. Бачыла па 
характары, што парады ёй не 
патрэбны. Валянціна чалавек 
цвёрды: вельмі станоўчы і 
вельмі творчы.

– Несумненна, у актрысы 
Валянціны Гарцуевай свой 
голас, свая акцёрская тая-
мніца. Яе вы назвалі ў 
гонар свайго таты, народ-
нага артыста Валянціна 
Белахвосціка?

– Так, безумоўна.
– Ведаю, у многіх спек-

таклях вы працуеце на сцэне 
разам з дачкой.

– І адчуванні ад тандэму 
вельмі добрыя.

– Гэта значыць мацярын-
скі кантроль у вас не ўклю-
чаецца?

– Я Валю ніколі не кан-
тралюю, ні ў прафесіі, ні ў 
жыцці. Хутчэй яна задава-
ла на пачатку свайго шляху 
мне і бацьку творчыя пытан-
ні. Але я вельмі асцярожна 
адказвала, каб не парушыць 
яе індывід уальнасць. 
Агрэсіўнае ўмяшанне можа 
моцна пашкодзіць маладо-
му акцёру. У нашай прафесіі 
парады – небяспечная рэч і 
нават дрэнны тон. У нас ёсць 
рэжысёр, ён усё бачыць і ўсё 
скажа.

– Вы часта збіраецеся 
ўсёй сям’ёй за сталом: вы, 
муж, дачка, зяць – ну бывае 
ж такое?

– Рэдка.
– Дарэчы, ваш зяць-

іншаземец дзе цяпер жыве?
– Цяпер у Мінску. Яны з 

Валянцінай пазнаёміліся на 
здымках фільма “Смерш”. Гэта 
было даўно, трынаццаць гадоў 
таму, раман развіваўся паволі. 
Але пасля вяселля Жан-Марк 
Бiркхольц пераехаў з родна-
га Кёльна ў Беларусь. Ён гэта 
зрабіў дзеля Валянціны. Так, 
яму тут няпроста, складана-
сцяў вельмі шмат. Жан-Марк 
часта ездзіць на сваю рад-
зіму ў Нямеччыну, ён і там  
задзейнічаны ў праектах. Але 
і ў Мiнску працуе, здымаецца 
– iграе немцаў і амерыканцаў. 
Рускую мову пакуль ведае  
ледзь-ледзь.

– А беларускую? Вось вы, 
акцёры беларускага тэатра, 
дома на якой мове размаўля-
еце?

– Па-рознаму. У нас у сям’і 
свая мова. І трасянка таксама. 
У залежнасці ад ролі, якую 
цяпер ствараеш.

– Скажыце, а хто з 
Паўлінак у гістарычнай 
рэтраспектыве вам больш за 
ўсё цікавы? Вы ж самі ігра-

лі яе шмат гадоў запар. I як 
таленавіта, бліскуча ігралі!

– Мабыць, гэта некарэктна 
– даваць ацэнку сваім кале-
гам, тым больш што многіх 
я проста фізічна бачыць не 
магла.

– Задам вам правакацый-
ные, але шчырае пытанне: 
вам не здаецца, што спектак-
ль “Паўлінка” ўжо перажыў 
свой век? Спектакль-музей... 
Ён, прабачце, па-мойму, 
састарэў.

– Скажу цвёрда: 
“Паўлінка” павінна застацца 
ў рэпертуары Купалаўскага 
тэатра назаўжды. Вы пагля-
дзіце, колькі гледачоў у зале 
на кожным спектаклі!

– А дзядулю, знакаміта-
га Глеба Глебава, вы паспелі 
паглядзець у “Паўлінцы”?

– Дзядулю шмат разоў 
бачыла ў кіно, а на сцэне пас-
пела запомніць у “Паўлінцы”, 
так бы мовіць, кадрамі, бо 
мне было ўсяго чатыры гады. 

Памятаю, як ён спрытна б’е 
па лыжках на стале і яны 
падскокваюць у паветра, а 
потым дакладна апускаюцца 
на тое ж самае месца. Вельмі 
ярка памятаю, як Пранцысь 
Пустарэвіч у выкананні 
Глебава ўваходзіў у хату і 
кідаў сваю шапку за спіну – і 
яна заўсёды трапляла на цвік.

– Заўсёды-заўсёды трап-
ляла?

– Заўсёды! Таму што ён 
прыходзіў загадзя і трэніра-
ваўся. Прычым многія гады 
запар.

– Так, гэта школа старэй-
шага пакалення купалаўцаў.

– Творчая дысцыплі-
на! Праўда, першы раз, калі 
я ўбачыла яго ў «Паўлінцы», 
я ўчыніла скандал: “Не біце 
майго дзядулю!” – і мяне 
хуценька вывелі з залы. 
Вядома, я не расла ў тэатры, 
як, напрыклад, мая дачка. 
Са мной бацькам было пра-
сцей: дапамагала бабуля, была 

хатняя прыслужніца. А вось 
нашу Валянціну часам пакіну-
ць не было з кім. Мы з мужам 
– на сцэне, а яе прыглядала 
наша служба рэквізіту: акцёр-
скіх дзяцей у той час у тэатры 
было некалькі.

– Ваш муж Аляксандр 
Гарцуеў – некалі таксама 
артыст-купалавец, а зараз 
даўно галоўны рэжысёр 
Рэспубліканскага тэатра 
беларускай драматургіі. Для 
сям’і гэта лепш, калі разам 
актрыса і рэжысёр, чым калі 
два акцёры?

– Гэта добра па прычыне 
таго, што мужчыну трэба ісці 
наперад да вялікіх мэтаў, калі 
ў яго, вядома, ёсць здольна-
сці і маштаб асобы. Маштаб 
асобы Аляксандра Гарцуева 
дазваляў яму выйсці за рам-
кі акцёрства, у якіх застава-
цца да самага канца складана, 
таму што быць мужчынам-
акцёрам вельмі цяжка.

– Цяжка прыстасоўвацца 

і падпарадкоўвацца чужой 
волі?

– Так, абсалютна дакладна.
– І, магчыма, таму вы ў 

свой час пайшлі выкладаць 
у акадэмію – каб пашырыць 
сваю асабістую прастору?

– Не. Мяне пакліка-
лі – я пайшла. Спачатку 
паэксперыментаваць. Мяне 
запэўнівалі, што ўсё атрыма-
ецца. Але першыя некалькі 
гадоў нічога не атрымлівала-
ся, і я думала пра сябе: “Жах 
нейкі!” Але я такі чалавек: 
калі ўзялася, то праблему 
вывучу дасканала. Я нічога не 
кідаю на паўдарозе. Цяпер я 
дацэнт кафедры майстэрства 
акцёра.

– І, можа быць, стане-
це прафесарам? Званне 
“Народны артыст” гэта даз-
валяе.

– Можа быць. Калі гэта 
трэба акадэміі...

– Вось падумала: а чаму 
артыстку Белахвосцік я ніко-
лі не бачыла ў рэкламе?

– Аднойчы, вельмі даўно, 
я рэкламавала пельмені. Але 
потым зразумела, што альбо 
твой твар ў рэкламе, альбо – у 
кіно і на сцэне. Кожны артыст 
вольны сам распараджацца, 
дзе будзе мільгаць яго твар. 
Сабе я сказала: “Больш ніко-
лі”. Таму што ніколі.

– Але вялікія акцёры на 
Захадзе за мілую душу пра-
даюць свой твар.

– Калі б мне прапанава-
лі рэкламу ад маёй асобы 
– як прапаноўваюць яе 
акцёрам Галівуда, – я таксама 
пагадзілася б. А так я не магу 
свой твар пусціць у тыраж.

– Якія ўражанні пакіну-
ла Нацыянальная тэатраль-
ная прэмія – падзея досыць 
важная ў тэатральным 
жыцці Беларусі?

– Мы яе ў сваім коле амаль 
не абмяркоўвалі.

– Адна актрыса (не ста-
ну называць яе прозві-
шча) на сваёй старонцы ў 
“Фэйсбуку” напісала пра 
яе вынікі: “Нацыянальная 
прэмія – гэта сон розуму...”

– Нацыянальная тэатра-
льная прэмія была добра 
прыдумана першапачаткова і 
прайшла так два разы. Усяго 
два разы. А потым яе прывялі 
“ў парадак” і зараз раздаюць, 
мне здаецца, усім сёстрам па 
завушніцах.

– Напэўна, каб усе прызы 
не падалі ў адзін кошык.

– Але толькі так – у 
адзін кошык – яно і адбыва-
ецца на самай справе ў мас-
тацтве! Калі мы вылучаем 
нейкую пастаноўку як па-
дзею года, толькі там і можа 

быць усё лепшае: рэжысу-
ра, сцэнаграфія, ролі. А як 
інакш? Але калі няма гро-
шай на незалежнае журы ў 
сто чалавек – як гэта было 
задумана... Я хачу сказаць, 
што зараз прэмія як звы-
чайны фэст. Прызы разда-
валіся паводле прынцыпу 
“А давайце падтрымаем і 
гэты тэатр”. Ну, давайце... 
Усе згаджаюцца (хоць усе 
ведаюць, што спектакль 
недацягвае).

– Задам банальнае пытан-
не: што яшчэ вы хацелі б 
сыграць у тэатры?

– Нічога не хацела б.
– Так нельга адказваць, 

Зоя Валянцінаўна! Вы напа-
лохаеце чытачоў.

– Ну праўда, у мяне 
ніколі не было ніякіх мар. 
Разумееце, для артысткі гэта 
шкодна. Дапусцім, я мару сыг- 
раць Джульету, а п’еса “Рамэа 
і Джульета” ніколі не будзе 
пастаўлена ў тэатры. А я гада-
мі вар’яцею па ёй... Вось я і 
кажу, што не разумею сэнсу 
гэтых мар!

– Але спецыяльна “на 
вас” ставілі спектаклі?

– Гэта не абвяшчалася так, 
мы людзі сціплыя (і гэта пра-
вільна), але «Ідылія», думаю, 
ставілася на мяне. І «Чайка» 
таксама мела на ўвазе мена-
віта мой удзел.

– Наперадзе вялікае свята 
– стагоддзе Нацыянальнага 
акадэмічнага тэатра імя Янкі 
Купалы. Па-вашаму, што гэта 
за феномен – купалаўскія 
старыя? Яны ж засталіся 
ў памяці не толькі трупы, 
але і гледачоў, усёй краіны. 
Ведаю, што старэйшае пака-
ленне гледачоў да гэтага часу 
не можа змірыцца з натура-
льнай зменай тэатральнага 
пакалення.

– У Купалаўскі заўсёды 
вельмі трапна набіралі 
артыстаў. У нас заўсёды была 
лепшая трупа ў краіне. І, 
такім чынам, атмасфера. Яна 
такой, увогуле, і засталася, не 
змянілася па сутнасці. Вельмі 
правільная атмасфера – няма 
недарэчнай субардынацыі.

– А ў іншых тэатрах не так?
– Ведаеце, калі мы, 

тры тэатры – ТЮГ, Рускі і 
Купалаўскі, прыходзілі на 
радыё запісваць спектаклі, 
некаторыя калегі, груба 
кажучы, абкладалі свой лёс і 
начальства, а потым пыталіся 
ў нас, купалаўцаў: “А ў вас што 
дрэннага?” А мы адказвалі: “А 
ў нас усё добрае”. Тым больш 
што ў нас сапраўды вельмі 
цёплыя, сямейныя адносіны 
ў тэатры.

Алена МАЛОЧКА.

Дмитрий СУРСКИЙ:

Погиб  
известный 

предприниматель  
Евгений 

Новоселецкий

Печальную новость 
сообщил председатель 

президиума 
Республиканской 

конфедерации 
предпринимательства 

Владимир Карягин.
Евгений Новоселецкий 

входил в топ-200 извест-
ных бизнесменов по вер-
сии интернет-газеты 
«Ежедневник». Он являлся 
инвестором и создателем 
этнокультурного компле-
кса «Наносы» на террито-
рии Национального парка 
«Нарочанский».

«Лось перебегал дорогу, 
водитель, чтобы избежать 
столкновения с животным, 
сманеврировал и выехал на 
встречную полосу, ударился 
в машину Евгения...» – рас-
сказал Карягин о подроб-
ностях случившегося.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

ТРАГЕДИЯ

СКАНДАЛ

«Рассчитываю, что найду преемника…»

– Ну а что делать, если чело-
век три года не платит взносы? – 
разводит руками Сурский. – Мы 
вправе об этом сказать. Тем более 
что всем о необходимости уплаты 
взносов напоминалось не один 
раз. И тут не имеет значения, 
Цеслер это или кто-то другой.

Конечно, нам жалко теря-
ть людей. Но, может, некоторым 
стало неинтересно находиться в 
нашем Союзе. Или обременитель-
но быть сразу в двух творческих 
союзах.

Творческие союзы были 
придуманы много лет назад как 
инструмент для давления, для 

манипулирования творческими 
людьми. Сейчас они утрати-
ли смысл в такой форме. Наш 
союз сегодня предоставляет 
минимум льгот – это льгота на 
аренду творческой мастерской, 
защита от тунеядства. Но если 
люди работают официально, 
платят налоги, а так работает 
большинство успешных худож-
ников, у которых есть заказы, 
то для них членство в союзе не 
очень существенно. На самом 
деле много людей самодоста-
точных, которые не нуждаются 
ни в каких творческих органи-
зациях.

Хотя раньше быть членом 
творческого союза было почетно, 
важно, значимо. Член творческо-
го союза мог иметь не только 
квартиру, но и загородный дом. 
А сегодня все это можно полу-
чить самостоятельно, купив за 
деньги. И сейчас статусность 
автора меряется совершенно 
другими критериями – индексом 
цитируемости в интернете, дос-
татком, публикациями в журна-
лах и так далее.

Наш союз сегодня находится 
в кризисе, и не исключено, что в 
скором времени он вообще может 
перестать существовать. То же 

самое говорят и в некоторых дру-
гих союзах…

Мы давно предупреждали 
по поводу неуплаты взносов. 
Посмотрим, чем все закончится. 
Думаю, некоторых это подстег-
нет. Обзвонили всех еще в нача-
ле декабря, и нам только человек 
шесть сказали, что выходят из 
Союза по разным причинам – 
кто-то уже пенсионер, кому-то 
наше содружество стало неин-
тересно. Возможно, я не все 
делаю так, как нужно. Ну, а с 
другой стороны, у людей есть 
такие иждивенческие настрое-
ния – вот вы сделайте! Но это 

же общий союз! И мы открыты 
для всех. Мы имеем собствен-
ное выставочное пространство, 
но у нас проходит всего три-
четыре выставки в год. Людям 
даже неинтересно выставляться!

Когда я пришел в Белорусский 
союз дизайнеров (это было 25 лет 
назад), здесь было всего 80 чело-
век. А сегодня – около 700. И даже 
если сейчас 100 человек выйдут, 
будет 600… 

Мне союз многое дал и для 
карьеры, и для личностного роста. 
Но я уже твердо решил, что это 
мой последний год в должности 
руководителя. Выборы нового 

руководства союза должны со-
стояться в конце этого года. Есть 
много талантливой молодежи в 
наших рядах – надеюсь, кто-то из 
них возьмет на себя это бремя… 
Рассчитываю, что найду преемни-
ка. Ну а если нет – может, кризис-
ный управляющий будет…

Но на самом деле не все так 
грустно в нашем союзе. У нас 
есть много планов, мы много 
делаем для сохранения культур-
ного наследия белорусского пла-
ката. Успехи есть, но и проблем 
немало…

Марина КОКТЫШ.

Из Белорусского союза дизайнеров хотят исключить около сотни известных персон. В кандидатах на вылет – художник Владимир Цеслер, писатель 
Артур Клинов, дизайнеры одежды Елена Цоколенко и Светлана Гнеденок и другие. Все они имеют задолженность по членским взносам за три года.
«Просим оплатить до 14 января,  в противном случае вы будете исключены из ООО «Белорусский союз дизайнеров», – говорится в информационном 

сообщении. За год нужно заплатить две базовые величины (51 рубль), для пенсионеров и декретниц – в два раза меньше.
«Народная Воля» попросила прокомментировать эту ситуацию председателя Белорусского союза дизайнеров Дмитрия Сурского.

ВОТ ЭТО ДА!

«Мы выпускаем 
дополнительные 

билеты» 
Продано 85% 

билетов на 
чемпионат  

мира-2019 по 
фигурному катанию  

в Минске.

На три заключитель-
ных дня мероприятия 
выпускают дополнитель-
ные билеты.

– Согласно первона-
чальному плану, мы должны 
были продать все билеты 
на два основных уровня 
«Минск-Арены», вмести-
мость которых на каждый 
день составляет около девя-
ти тысяч мест, – отмеча-
ет Юлия Комлева, предсе-
датель Белорусского союза 
конькобежцев. – План уже 
выполнен по трем из пяти 
основных дней чемпиона-
та. Поэтому мы выпускаем 
дополнительные билеты 
на верхний ярус арены. На 
среду и четверг трибуны 
заполнены на 70%, места на 
нижних уровнях еще есть. 
Суммарно у нас сейчас при-
мерно на 85% от планового 
уровня продаж, и это очень 
хороший результат.

Церемония открытия  
чемпионата состоится 23 
января. Соревнования будут 
проходить со среды 23 янва-
ря по субботу 26 января 
включительно. Закроет чем-
пионат 27 января гала-кон-
церт с участием призеров 
соревнований.

Как уже сообщала 
«Народная Воля», биле-
ты на чемпионат Европы 
в Минске – самые доступ-
ные за последние 10 лет. 
Абонемент на все мероприя-
тия чемпионата стоит от 100 
до 250 рублей. Абонементы 
на отдельные дни (включая 
тренировки) – от 5 до 50 
рублей.

Вера ВИР.
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Л Ю С Т ЭР К А

Улетку 1984 года школьны настаўнік Пятро Мікалаевіч Марціноўскі прывёз мяне ў 
Мінск паступаць у БДУ і адразу ж пазнаёміў з земляком – філосафам і гісторыкам 
Міхаілам Іоськам. Я ўпершыню апынуўся ў сталічнай кватэры, якая ўражвала і 
светлай прасторнасцю, і багатай бібліятэкай, і зычлівасцю гаспадара. “Я родам 
з-пад самай Зэльвы, з вёскі Барадзічы, чулі пра такую?” – пацікавіўся ён. Дзіва што 
чуў! З тае вёскі была родам мая мама, і я там праводзіў усе летнія канікулы. 
Карацей, мы лёгка паразумеліся, і неўзабаве я ўжо гартаў падпісаную шаноўным 
цёзкам кнігу “Мікалай Судзілоўскі-Русель” – пра знакамітага беларускага лекара, 
доктара медыцыны, які стаў прэзідэнтам Гавайскай рэспублікі. 

На жаль, гэта была адзіная наша сустрэча: праз год мяне забралі ў войска, а яшчэ 
праз год Міхаіла Іванавіча не стала… Як жа я быў рады, калі месяц таму даведаўся, 

што ягоная ўдава Аляксандра Сяргееўна Шаўлюкевіч (як потым высветлілася, 
сталая чытачка “Народнай Волі”) адшукала ў сямейным архіве ўспаміны М.І.Іоські і 
прапанавала мне з імі пазнаёміцца. Напісаныя на пачатку 1980-х, яны ўтрымліваюць 
мноства цікавых фактаў пра побыт міжваеннай беларускай вёскі, пра жыццё нашых 
суайчыннікаў пад нямецкай акупацыяй, пра мінскі інтэлектуальны асяродак 
брэжнеўскіх часоў... 

Спадзяюся, успаміны выйдуць у свет асобнай кнігай, а пакуль прапаную чытачам 
урывак – пра зэльвенскага настаўніка Аляксандра Голуба (1918–1986), які ў самых 
неспрыяльных умовах дбаў пра нацыянальную школу.  

         Міхась СКОБЛА.

Выйшаў  
«Верасень» №19

Выйшаў з друку чарговы, 
дзевятнаццаты па ліку, нумар 
літаратурна-мастацкага часо-
піса “Верасень”.

Паэзія ў выданні  прад-
стаўлена вершамі Яўгеніі 
Паўлавец, Ганны Рудак, 
Кацярыны Ваданосавай, 
Уладзіміра Чараухіна, Насты 
Кудасавай.

Раздзел “Проза” складаюць 
апавяданні Вольгі  Ліхадзіеўскай, 
Ганны Навасельцавай і аповесць 
“Супадзенні” Юрыя Несцярэнкі. 

У раздзеле “Пераклады” 
друкуюцца вершы маладога 
ўкраінскага паэта Яраслава 
Скідана.

Раздзел “Крытыка” адкрывае 
“балючае” эсэ Васіля Дранько-
Майсюка, прысвечанае Цішку 
Гартнаму. Аб заснаванні перша-
га Нацыянальнага ўніверсітэта 
– гутарка Эдуарда Акуліна 
з Алегам Трусавым. Новымі 
штрыхамі свайго жыцця 
дзеліцца Яўген Мартыновіч. 
Кранальную азбуку вёскі Лагаза 
прадстаўляе Алена Масцерава. 
Замалёўкі з натуры робіць у 
сваіх навелах Кастусь Калючы. 
Нечаканыя алюзіі з рэальным 
жыццём – у “сонным дзённі-
ку” Алены Масла. Друкуюцца 
чарговыя нататкі з цыкла 
“Уладзевы гісторыі” Уладзіміра 
Сіўчыкава. Аб “знікненні 
паэтычнага мастацтва” разва-
жае ў сваім палемічным артыку-
ле крытык Эдуард Дубянецкі. 
Трагічныя рысы кахання 
Гальяша Леўчыка асвятляе 
Сяргей Чыгрын. Спрабуе 
вызначыць “моцныя месцы” 
паэзіі Міхала Бараноўскага 
ў сваёй рэцэнзіі Яна Будовіч. 
Замярае “цеплыню каляровых 
слоў” у кнізе “Фарбы душы” 
Яніны Пінчук літарату-
разнаўца Анатоль Трафімчык. 
Паэтычнае неба Адама Глобуса 
адкрывае для чытачоў часопіса 
ў сваёй рэцэнзіі Алесь Бяляцкі.

Мастацкае афармлен-
не нумара падрыхтава-
лі Дар’я Бунеева і Валерыя 
Праслава. Ілюстрацыі  –  Дар’і 
Раманенка.

Пытайцеся пра “Верасень” 
№19 на сядзібе ТБМ 
(Мінск, вул.Румянцава, 13). 
Чытайце “Верасень” на сай-
це Kamunikat.org. Дасылайце 
свае творы ў “Верасень” на 
адрас: verasenchas@gmail.com.

Міхаіл ІОСЬКА

Беларуская школа  
ў Райху

Як настаўнік Аляксандр Голуб  
вучыў дзяцей пад акупацыяй

Прыгадваючы сваё школьнае 
юнацтва ў вёсцы Барадзічы пад 
Зэльвай, хачу расказаць пра 
Аляксандра Міхайлавіча Голуба. 
Настаўнікам ён пачаў працаваць у 
перыяд нямецкай акупацыі. І вось 
гэты факт, на жаль, прынёс яму 
нямала непрыемнасцяў. Пачнуць 
пра яго дзе-небудзь гаварыць як 
пра добрага педагога, і раптам хто-
небудзь абавязкова ўставіць: “Але ён 
жа настаўнічаў пры немцах…”

І гэта пры тым, што афіцыйнымі 
органамі Аляксандр Міхайлавіч 
ніколі ні ў чым не абвінавачваўся. 
Яму не прад’яўлялі ніякіх прэтэнзій. 
І ўсё ж тое “але” працягвала гучаць 
на педагагічных нарадах, з вуснаў 
калег і раённых начальнікаў.

Нельга сказаць, што Голуба 
не баранілі, не зняпраўджвалі тыя 
незаслужаныя папрокі. Неаднойчы 
і мне даводзілася быць сведкам 
падобных сцэн. Але, як гаворыцца, 
на чужыя вусты не накінеш хусты. 
Верагодна, жывучасці таго “але” 
спрыяла і прыродная сціпласць 
Аляксандра Міхайлавіча. Сціпласць 
сама па сабе безабаронная.

Праўда, у Барадзічах, дзе і 
адбываліся памятныя для мяне 
падзеі, ніхто ніколі не сумняваўся 
ў прыстойнасці, сумленнасці і 
высокай грамадзянскай адказнасці 
А.М.Голуба. Калі вяскоўцы пры 
сустрэчы кланяліся яму ніжэй, чым 
любому другому настаўніку, то 
тлумачэнне гэтаму трэба шукаць у 
падзеях саракагадовай даўніны.

Вядома, што ў перыяд акупацыі 
Беларусь была падзелена на тры 
часткі. Адна з іх была далучана 
да Германіі. Дык вось, кажучы 
юрыдычнай мовай, у 1942–1943 
гадах у нямецкім Райху працавала 
беларуская школа. Яе стварыў у вёсцы 
Барадзічы Аляксандр Міхайлавіч 
Голуб.

Ён не быў звязаны ні з падполлем, 
ні з партызанамі і не атрымліваў ні 
ад кога заданняў. Малады, амаль без 
жыццёвага досведу, ён, аднак, глядзеў 
далей за многіх. Інтэлігентнага (у 

вышэйшым і найлепшым значэнні 
гэтага слова) чалавека, Голуба 
насцярожыла тое, што ці не ўся 
вясковая моладзь цягам адной зімы 
1941 года падалася ў падмайстры-
памочнікі да краўцоў, сталяроў, 
гандляроў і г.д.

І Аляксандр Міхайлавіч пайшоў 
па хатах агітаваць дзяцей вучыцца. 
Са сваімі парадамі і думкамі, са 
сваімі планамі ён выглядаў вясковым 
Дон-Кіхотам.

– Вучыцца? А навошта? Дзеля 
чаго? А хто будзе араць і сеяць?

– А хіба фашыстам патрэбны 
адукаваныя рабы?

Аляксандра Міхайлавіча не 
спынілі падобныя пытанні, адмовы, 
насмешкі. Высокі, худы, ён не толькі 
знешне нагадваў рыцара з Ламанчы. 
Ён ім быў па сваёй сутнасці – ішоў 
наперад, нягледзячы на перашкоды, 
стараўся дапамагчы ўсім, хто меў 
патрэбу ў дапамозе. Ён ішоў наперад, 
бо нехта ж павінен ісці першым, 
нават сабе на гора, бо іначай жыццё 
спыніцца. Паболей было б у свеце 
донкіхотаў!

Спачатку ў яго было толькі трое 
вучняў. Настаўнік даваў урокі ў сябе 
дома. Платныя ўрокі. Праўда, плата 
была чыста сімвалічнай – 5 марак за 
месяц. Яна патрабавалася хутчэй як 
маскіроўка.

Калі маці адпусціла мяне вучыцца 
(да гэтага я цэлую зіму спрабаваў 
шыць боты), Аляксандр Міхайлавіч 
ужо праводзіў заняткі па хатах у 
вучняў. Але ў 1942 годзе гаспадар 
Мароз аддаў у наша распараджэнне 
(не ведаю, на якіх умовах) клас у 
будынку былой польскай школы. 
А неўзабаве з дапамогай бацькоў 
мы адрамантавалі занядбаную 
хату паблізу чыгуначнай станцыі. 
Помніцца, ацяплялі яе пачаргова 
сваімі дровамі. Замест шыбаў 
паставілі ў вокны фанеру. І ўсё ж гэта 
была школа! Свая школа! У ёй мы 
былі вучнямі і гаспадарамі.

Веру, што мясцовыя краязнаўцы 
зацікавяцца гэтай старонкай гісторыі 
свайго раёна. Я ж бяру на сябе 

смеласць паўтарыць, што дзейнасць 
Барадзіцкай школы ў 1942–1943 
гадах – цікавая і каштоўная старонка 
гісторыі Зэльвеншчыны.

Што нам даваў настаўнік, апрача 
асветы? Любоў да Радзімы, да 
свабоды. Мы вывучалі ўсе неабходныя 
па школьнай праграме прадметы, 
прычым па ранейшых (савецкіх) 
падручніках на беларускай мове. 
Кожны раз, калі ў вёску прыязджалі 
немцы, мы па сігнале трывогі 
збіралі свае падручнікі і хавалі ў 
бяспечным месцы. Такое здаралася 
часта, часам ледзьве паспявалі да 
прыходу нязваных гасцей. Аднойчы 
прыйшлося нават развітацца з цэлым 
стосам падручнікаў.

Лёнік Лойка схаваў іх у суседнім 
са школай двары. Кнігі знайшла 
гаспадыня і, баючыся, што яны 
трапяцца на вочы немцам, выкінула 
іх у надрэчны чарот. Знайшлі мы 
свае падручнікі толькі праз тыдзень. 
Уратаваць іх не ўдалося.

Над намі заўсёды вісеў страх. 
Самае цікавае, што Аляксандр 
Міхайлавіч не быў настаўнікам 
і да Барадзіцкай школы зусім не 
меў досведу педагагічнай працы. 
Ён рос разам з намі. У ім было 
нешта ад народнага настаўніка: 
шырыня светагляду, сапраўдная 
энцыклапедычнасць, любоў да 
класічнай літаратуры, павага да 
народнай мудрасці, традыцый, 
патрабавальнасць да сябе і вучняў.

Адкуль гэта было ў яго? Не ведаю. 
Як не ведаю і таго, якім чынам 
Аляксандру Міхайлавічу ў 1943 годзе 
ўдалося атрымаць ад акупацыйнай 
улады права на афіцыйнае 
існаванне нашай школы (яна 
занадта разраслася, каб заставацца 
непрыкметнай). Увогуле, мы, дзеці, 
многага не ведалі і не павінны былі 
ведаць.

У Аляксандра Міхайлавіча Голуба 
была вялікая, як для таго часу, 
бібліятэка, якой карысталіся ўсе вучні. 
Нават абавязаны былі карыстацца. 
Настаўнік адкрыў для нас выдатных 
беларускіх паэтаў, рускую і замежную 

класіку. Менавіта тады я ўпершыню 
трапіў у свет творчасці Янкі Купалы 
і Якуба Коласа, Льва Талстога і 
Аляксандра Блока, Фенімора Купера і 
Генрыка Сянкевіча, Тараса Шаўчэнкі 
і Адама Міцкевіча. Паэмы Коласа 
“Новая зямля” і “Сымон-музыка”, 
падрабязна і глыбока разбіраныя 
на ўроках, я ведаў на памяць! А 
краявіды і апісанні прыроды з тых 
паэм запомніліся настолькі дакладна, 
што калі праз дзесяцігоддзі я трапіў 
на Стаўбцоўшчыну, то пазнаваў іх, 
быццам сам жыў там і хадзіў разам з 
дзядзькам Якубам.

Мала таго, А.М.Голуб праз 
школу ўплываў на нашых бацькоў. 
Па  ініцыятыве і пад кіраўніцтвам 
настаўніка мы ў 1942 годзе 
падрыхтавалі для іх першы канцэрт. 
У той вечар з самадзейнай сцэны 
гучалі купалаўскія “А хто там 
ідзе?” і “Мужык”, коласаўскі “Мой 
родны кут”. Памятаю, паставілі мы 
і драматычны абразок па паэме 
“Бандароўна”.

Хутка нашы канцэрты сталі гра-
мадскай патрэбай для ўсёй вёскі. 
Відаць, яны выконвалі не толькі 
забаўляльную ролю, давалі людзям 
нешта яшчэ, вельмі для іх важнае. 

Кожны раз, праходзячы па 
сталічнай плошчы Якуба Коласа міма 
бронзавых фігур Сымона-музыкі 
і яго сяброўкі, я прыгадваю Надзю 
Конік. Нашу маленькую актрысу, 
якой былі пад сілу і камедыйныя, 
і драматычныя ролі. Яна “выцягну-
ла” і Паўлінку. Так-так! Аляксандр 
Міхайлавіч змог з намі паставіць і 
купалаўскую “Паўлінку” з яе жывым 
народным гумарам і глыбокім 
ідэйным зместам.

Прыгадваю і Лёніка Лойку – 
прыроджанага коміка, без якога не 
абыходзіўся ніводзін канцэрт. А як 
кружыліся ў віхуры народнага танца 
Ніна і Лена Лойкі, Іра Іоська і Жэня 
Дубовы!

Напэўна, тыя канцэрты бачацца 
мне ў прыхарошаным выглядзе. Мы 
ж не былі прафесійнымі акцёрамі, 
нам было толькі па 10–15 гадоў. 

Але, за гэта ручаюся, мы ўпэўнена 
звярталіся да пачуццяў і памкненняў 
дарослых, гаварылі ва ўнісон з іх 
растрывожанымі душамі. Упэўнены 
таксама, што нашы даволі частыя 
выступленні, у якія Аляксандр 
Міхайлавіч укладваў душу і сэрца, 
дапамагалі людзям захоўваць вер-
насць сваім жыццёвым прынцыпам і 
Бацькаўшчыне. 

Наш настаўнік быў і рэжысё-
рам, і пастаноўшчыкам, і харэогра-
фам, і кіраўніком хору, і аўтарам 
інсцэніровак, сам напісаў дзве п’есы, 
пастаўленыя на школьнай сцэне. У іх 
расказвалася, як беларусы выстаялі ў 
барацьбе са стыхіямі. Алегорыя была 
даволі празрыстай.

Думаецца, Аляксандр Міхайлавіч 
мог з гонарам успамінаць той час 
– гады актыўнай і напружанай 
творчасці, высакароднага служэння 
свайму народу. І гэта – ходзячы над 
прорвай, куды можна было зваліцца 
ў любы момант. Ён заслужыў і 
памяць, і ўдзячнасць народную. А 
гэта многа, вельмі многа для не генія, 
не барацьбіта-героя, а для звычай-
нага чалавека. Дай Бог кожнаму 
настаўніку пакінуць такі глыбокі 
след у сэрцах столькіх людзей. 

Варта сказаць, што наш настаўнік 
ніколі не афішаваў сваёй дзейнасці. 
А я расцэньваю яе як подзвіг, адзна-
чаны не медалём ці ордэнам, а толькі 
беспадстаўным падазрэннем. І пас-
ля перамогі Аляксандр Міхайлавіч 
застаўся настаўнікам, працаваў 
у Зэльвенскай СШ. Калі б не цяж-
кая зацяжная хвароба, калі б не тое 
насцярожанае “але”…

Збяры нас Аляксандр Міхайлавіч 
хоць сёння разам у той старэнькай, 
урослай у зямлю прыстанцыйнай 
хаце з яе маленькімі пакойчыкамі, 
застаўленымі кніжнымі шафамі, і 
кожны з нас пачаў бы свой аповед аб 
пражытым аднолькава – са слоў: “Я 
абавязаны(а) Вам…”

Ці патрэбна большая падзяка? 
Добры настаўнік працягвае жыць у 
сваіх вучнях.

На фота: Міхаіл Іоська. 1975 год.

ПАМЯЦЬЧУЛІ?

Беларусь трапіла ў дзясятку  
самых неспагадлівых краін

Амерыканскі Інстытут Гэлапа апублікаваў даклад “Самыя спагадлівыя краіны свету 2018». 
Вынікі даследавання, падчас якога апыталі 150 тысяч чалавек з 146 краін, пераказвае BBC.

«Мудрамер»  
ад Аляксандра 

Гарцуева

16 студзеня ў Рэспуб-
ліканскім тэатры беларус-
кай драматургіі адбудзецца 
прэм’ера сатырычнай камедыі 
«Мудрамер» па п’есе Мікалая 
Матукоўскага ад рэжысёра 
Аляксандра Гарцуева. 

Распавядаюць, што вялікаму 
Альберту Эйнштэйну ў дзяцін-
стве настаўнікі ставілі двойкі 
і тройкі па фізіцы. Вызначыць 
нормы геніяльнасці, таленавіта-
сці або разумовай абмежава-
насці бывае не пад сілу нават 
дасведчанаму псіхолагу. А вына-
ходнік-самавучка Мурашка 
прыдумляе апарат, які вызначае 
ступень чалавечай мудрасці. У 
спробах запусціць мудрамер у 
серыйную вытворчасць вына-
ходца звяртаецца ў канчатко-
вую інстанцыю – Міністэрства 
ўзгаднення. З гэтага ўсё і пачы-
наецца…

Ці атрымае ён дазвол на 
вытворчасць? Ці аддзячаць 
людзі за гэтакі падарунак? 

Адказы на гэтыя пытанні – 
у спектаклі «Мудрамер».

У ролях – зоркі тэатра: 
заслужаны артыст Беларусі 
Валянцін Салаўёў; народная 
артыстка Беларусі Таццяна 
Мархель; заслужаная артыстка 
Людміла Сідаркевіч, акцёры 
Алена Баярава; Максім 
Паніматчанка, Уладзіслаў 
Ноздрын і іншыя.

Аліна ВЕТРАВА.

ПРЭМ’ЕРА!

РЭЙТЫНГ

З апытання вынікае, што з  
7,6 мільярда чалавек на зямлі каля 
2,2 мільярда калі-небудзь дапамагалі 
незнаёмцам, 1,4 мільярда давалі гро-
шы на дабрачыннасць, 1 мільярд 
чалавек працавалі валанцёрамі.

Найбольш дапамагалі незнаём-
цам (або казалі, што дапамагалі) у 
Лібіі, паведамляе svaboda.org. Там 
пра гэта заявілі 83% апытаных. 
Далей Ірак (81%), Кувейт, Ліберыя 
і Сьера-Леоне (па 80%). У дзясятку 
самых спагадлівых трапілі таксама 
Злучаныя Штаты Амерыкі: там пра 
дапамогу незнаёмцам заявілі 72%.

Беларусь адкрывае дзясят-
ку самых неспагадлівых краін: 
толькі 31% апытаных заявілі, што 
некалі дапамагалі незнаёмцам. 
Прыблізна столькі ж у Кітаі і Індыі 

(31%), а таксама Македоніі (30%). 
Наступныя – Латвія (28%), Чэхія 
(26%), Харватыя (25%), Японія 
(23%), Лаос (22%) і Камбоджа 
(18%).

Чаму так?
Прафесар факультэта псіхалогіі 

брытанскага Універсітэта Эсекса 
Пітэр Сміт растлумачыў BBC такія 
вынікі. На адказ уплывае шэраг 
фактараў: дабрабыт, давер, розніца 
ў даходах, успрыманне карупцыі, 
страх, асноўная рэлігія або сацыяль-
ная этыка.

Нізкія паказчыкі краін 
Цэнтральнай і Усходняй Еўропы 
тлумачаць таксама спадчынай 
камуністычных рэжымаў, якія 
стрымлівалі дабрачыннасць. Але, 

напрыклад, у Кітаі ў 2016 годзе 
спрасцілі працэс збору грошай на 
дабрачыннасць, і паказчык грамад-
зянскай адказнасці пачаў расці.

Па суме балаў “уцягнутасці ў 
грамадскае жыццё” беларусы стаяць 
вышэй за Літву і Латвію.

У даследаванні былі і іншыя 
пытанні. Паводле сумарнага рэйтын-
гу беларусы не трапілі ў дзясяткі най-
больш і найменш уцягнутых у гра-
мадскае жыццё. Самыя ўцягнутыя па 
суме адказаў – Інданезія, Аўстралія, 
Новая Зеландыя і ЗША.

Самыя няўцягнутыя – Азер-
байджан, Камбоджа, Кітай, Грэцыя 
і Емен, а таксама Палесцінская 
аўтаномія. На 7-м і 8-м месцы з кан-
ца – Літва і Латвія з аднолькавымі 
сумарнымі баламі.

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

Лариса ГРИБАЛЕВА:
«Цените друг друга сейчас!»

Певица, многодетная 
мама и бизнес-леди 

Лариса Грибалева тепло 
поздравила 

подписчиков своего 
Инстаграма  

с Рождеством.
Она разместила красивый 

снимок своей семьи и подписа-
ла его так: «Умейте друг друга 
беречь... Иначе потом будет позд-
но... Цените мгновения встреч... И 
солнце, и небо, и звезды... Умейте 
любимых прощать... Старайтесь 
друзей не обидеть... Почаще род-
ных навещать... Побольше хоро-
шего видеть... Ведь жизнь нам 
даётся лишь раз... О том дога-
даться несложно... Цените друг 
друга сейчас!..»

Вера ВИР.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае 
права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не 
ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 08.01.2019 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  23 025 экз. За каз № 90.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 
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К А Л Е Й Д А С К О П

АСОБА КРЫЖАВАНКА

АБ ЧЫМ МОГУЦЬ РАСПАВЕСЦІ  КАЛЯДНЫЯ ПАШТОЎКІ
КАЛЕКЦЫЯ

У аддзеле мастацтваў 
Гродзенскай абласной біблія-
тэкі дзейнічае рэтравыстава 
калядных і навагодніх паш-
товак, цацак і ўпрыгажэнняў 
на ёлку, падарункаў, на якой 
прадстаўлены больш за 700 
экспанатаў. Амаль усе яны з 
прыватных калекцый.

Выстава не дае адказу на 
пытанне, калі ў Гродне была 
пастаўлена першая навагодняя 
ёлка, але тое, як віншавалі з 
каляднымі, а пазней і навагод-
німі святамі гродзенцы і гро-
дзенцаў, можна вельмі даклад-
на адсачыць па паштоўках.

Захад нам дапаможа
Па выставе мяне право-

дзіць адна з гродзенскіх калек-
цыянерак – Ларыса Ліс (на 
здымку). Яна бярэ са стэнда 
некалькі калядных паштовак 
пачатку ХХ стагоддзя. Надпісы 
на іх не толькі па-руску, але і 
па-нямецку, па-французску.

– У царскай Расіі не выпус-
калі паштовак на Каляды аль-
бо Новы год, – распавядае спа-
дарыня Ларыса. – Іх закуплялі 
оптам у заходніх краінах і там, 
дзе было вольнае месца, наносілі 
надпіс на рускай мове. Вось як 
тут: «С Рождеством!». Звярніце 
ўвагу, якая вялікая колькасць 
самых розных паштовак тады 
ўжо існавала ў Еўропе.

Сямейныя каштоўнасці
А вось у 1920–1930-я гады 

мінулага стагоддзя сітуацыя 
з паштоўкамі была іншай. 
На стэндзе мноства каляро-
вых картак з віншаваннямі 
на Каляды і Новы год, але 

ўжо з надпісамі толькі па-
польску. На большасці з іх 
не традыцыйныя навагоднія 
малюнкі, а здымкі маладых 
прыгожых людзей альбо дзе-
так з падарункамі. Такія фота-
паштоўкі ў той час набылі 
найбольшае распаўсюджанне 
ў Гродне.

– Я так думаю, што ў 
той час не ставала мастакоў, 
якія маглі б афармляць паш-
тоўкі, а таму рабілі здымкі, 
якія падкрэслівалі агульнача-
лавечыя каштоўнасці: сям’я, 
дабрабыт, шчаслівыя дзет-
кі з падарункамі і маладыя 
пары, – разважае спадарыня 
Ліс. – Калі паглядзець, то боль-
шасць гэтых фотапаштовак 
выпускалі ў Гродне. Тут ужо 
было шмат фатографаў, якія 
хутка развівалі гэтую спра-
ву. І, дарэчы, віншуючы сваіх 
блізкіх з Калядамі і Новым 
годам, чалавек адразу дасылаў 
ім памяць пра сваю сям’ю. 
Цудоўная была традыцыя!

Ва Усходняй Беларусі, як 
і ва ўсім Савецкім Саюзе, 
пасля 1927 года пачалася 
антырэлігійная кампанія, 
святкаваць Каляды забаранілі. 
Новы год таксама не быў свя-
там, хаця людзі адзначалі яго ў 
сямейным коле.

– І толькі праз 10 гадоў 
дэкрэтам Савета Народных 
Камісараў было афіцыйна даз-
волена адзначаць Новы год, і 
гэты дзень быў аб’яўлены свя-
точным, – распавядае Ларыса. 
– Першую навагоднюю ёлку 
адкрылі ў Маскве ў 1937 годзе. 
Але ў Гродна ніякіх паштовак 
з СССР не трапляла.

Яшчэ адна адметнасць 

калекцыі таго часу – шмат 
паштовак з еўрапейскіх краін 
і з ЗША.

– Многія нашы людзі еха-
лі тады на Захад на заробкі. 
Але блізкіх і родных ніхто не 
забываў. Усіх з чужыны цягну-
ла на Каляды ў бацькоўскую 
хату, да сваёй сям’і. Нашы 
людзі памяталі традыцыі, 
куды б іх ні заносіў лёс.

«Марусечка, дачакайся 
свайго татачку...»

Спадарыня Ларыса паказ-
вае мне некалькі паштовак, 
атрыманых гродзенцамі 
падчас Другой сусветнай 
вайны. Людзі сядзяць побач 

з ёлачкай за святочным ста-
лом і дасылаюць свае вінша-
ванні сяброўцы. Жадаюць 
ёй здароўя і кахання. Дата 

– 1941 год.
Адна паштоўка з 1943 года 

– віншаванне з Калядамі па-
нямецку, яна даслана ў Гродна 

з Германіі чалавекам, які быў 
вывезены туды на працу. У яго 
была магчымасць павіншаваць 
сваіх родных.

Яшчэ адна калядная паш-
тоўка датуецца 1945 годам, за 
месяц да заканчэння вайны. 
Каляды ўжо даўно мінулі, а 
бацька на гэтай паштоўцы 
піша сваёй дачцэ адзін радок: 
«Марусечка, дачакайся свайго 
татачку...»

Дзед Мароз на ракеце
На пачатку 1950-х гадоў 

з’явіліся першыя беларускія 
паштоўкі да Новага года. 
Праўда, з надпісам па-бела-
руску іх выходзілі адзінкі. 
Віншаванні савецкім людзям 
ад Брэста да Курыл павінны 
былі гучаць «на великом и 
могучем». У гэты час, распа-
вядае Ларыса Ліс, з паштовак 
наогул знікаюць віншаванні з 
Калядамі.

– Адметнасцю гэтых паш-
товак было яшчэ і тое, што 
яны друкаваліся на паперы 
вельмі дрэннай якасці. Хутка 
жаўцелі, колеры бляклі, а папе-
ра рабілася мяккай, – Ларыса 
паказвае адпаведныя экспана-
ты. – Напрыклад, нямецкія паш-
тоўкі пачатку ХХ стагоддзя 
зроблены былі больш якасна.

У калекцыі гродзенскай 
калекцыянеркі большасць 
паштовак 1960–1970-х гадоў – 
яе дзяцінства. Яна заўважае, 
што навагоднія паштоўкі таго 
часу былі самыя палітыза-
ваныя.

– Ну вось пачатак 60-х: 
Дзед Мароз едзе ўжо не на 
тройцы коней – сані цяг- 
нуць спадарожнікі Зямлі. Пасля 

палёту Гагарына кожная дру-
гая навагодняя паштоўка была 
прысвечана космасу. Падчас 
кіравання Хрушчова на паш-
тоўках не знойдзеш келіха з 
шампанскім, паколькі ў краіне 
яшчэ пэўны час быў сухі закон. 
А вось з прыходам да ўлады 
Брэжнева на картках з’явіліся 
бутэлькі і келіхі. Ніякія сямей-
ныя каштоўнасці, на жаль, не 
прапагандаваліся.

Гонар калекцыянера
Спадарыня Ларыса паказ-

вае набор калядных і навагод-
ніх паштовак пачатку 1990-х 
гадоў. Яны аддрукаваны на 
добрай паперы, з цікавымі, 
дасціпнымі, своеасаблівымі 
надпісамі. Усе віншаванні ў іх 
напісаны на беларускай мове.

– Вось гэта першыя белару-
скія калядныя паштоўкі, якія 
трапілі ў масавы продаж, – з 
гордасцю кажа мая суразмоўца. 
– Іх прыемна дасылаць за мяжу, 
пра іх часта пытаюцца калек-
цыянеры з іншых краін. Яны 
па-сапраўднаму аўтэнтыч-
ныя, зроблены з густам, маюць 
адмысловыя подпісы і насамрэч 
адлюстроўваюць культурную 
традыцыю нашага народа. 
На жаль, гэта традыцыя зноў 
перарвана, бо зараз большасць 
паштовак, што ў нас прадаю-
цца, рускамоўныя.

Губляецца традыцыя
Аказваецца, па, здавалася 

б, звычайных паштоўках, якія 
існуюць у Гродне трохі больш 
за 100 гадоў, можна шмат чаго 
даведацца пра гісторыю лю-
дзей, горада, краіны.

Асаблівую каштоўнасць, 
тлумачыць мне знаўца, мае 
адваротны бок паштоўкі, на 
якім захоўваюцца напісаныя 
ад рукі пажаданні.

– На пачатку ХХ ста-
годдзя, віншуючы з Калядамі, 
людзі пераважна жадалі адзін 
аднаму дабрабыту і вясёлых 
святаў. У савецкія 1950–1980-я 
звычайна на паштоўках піса-
лі: поспехаў у працы, здароўя 
і міру ва ўсім свеце. На бела-
рускіх паштоўках пачатку 
1990-х часцей пачалі сустра-
кацца пажаданні таго, чаго не 
хапае: грошай, кватэры, інша-
га падобнага…

А яшчэ, распавяла Ларыса, 
на пачатку ХХ стагоддзя чала-
век мог проста напісаць на 
паштоўцы: «Вы памятаеце 
мяне? Я Аляксей з Ліды. Мы 
пазнаёміліся з вамі на вакзале ў 
Вільні і мелі прыемную гутар-
ку. Віншую вас з Калядамі і 
Новым годам!» Такія пасланні 
цяпер звычайныя ў інтэрнэ-
це, але на паштоўках іх цяжка 
нават уявіць.

Праўда, з жалем зазначае 
калекцыянерка, традыцыя 
пасылаць паштоўкі з часам 
губляецца.

– Зараз моладзь праз інтэр-
нэт дасылае смайлікі хоць на 
Каляды, хоць на Новы год. А 
каб выбраць цікавую паштоў-
ку і даслаць яе ў іншы горад 
альбо краіну – такое, на жаль, 
становіцца рэдкасцю, – заўва-
жае Ларыса. – На мой погляд, 
людзі ад гэтага шмат губляю-
ць: яны не выкарыстоўваюць 
магчымасці пакінуць памяць 
аб сабе сваім нашчадкам.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Калядныя і навагоднія фотапаштоўкі 1920–
1930-х гадоў, якія вырабляліся ў Гродне.

Студзеньскія  
напевы

Па гарызанталі: 1.Студзень 
мяце – … залье (прык.). 
4.Сяброўскія адносіны. 7.“Тут 
з’явіўся … Мароз//І адра-
зу – цап за нос” – з верша 
П.Саковіча “… Мароз”. 10.“На 
Новы год пасвяткаваць//У … 
завітала ёлка” – з верша М.Танка 
“Ёлка”. 11.Зіма – свякруха, лета 
– … (прык.). 13.Хуткая зме-
на колераў, пералівы святла. 
14.Завіруха. 16.“І вясёлыя дзеці 
на ганку,//І на белым кусце – 
снегіры.//І канькі, і нястомныя 
…” – з верша Т.Дзям’янавай 
“Не надыхацца, не наталіцца”. 
17.Сустрэча. 20.Тое, што і дзіва 
(разм.). 22.“Мароз як пацалуе ў 
…,//Ажно ўсяго кідае ў жар” – з 
верша П.Броўкі “Зімовае”. 23.“У 
бары пад Новы год//Звяры ла- 
дзяць карагод.//Глянь, паўсталі 
цесна ў …//Лань, вавёрка і 
вяпрук” – з верша В. Верабей 
“Карагод”. 24.“Ціха, як на бяз-
люднай планеце.//… без разбо-
ру//Лезе да ўсіх цалавацца” – з 
верша М.Скоблы “Вечар перад 
Калядамі”. 25.Зімой … качаюцца 
– чакай мяцеліцы (прыкм.).

Па вертыкалі: 1.“Ой, 
ладачкі-…,//Надышлі “Калядкі” 
– з верша А.Вольскага 
“Калядкі”. 2.“Будзе Дзед Мароз 
з Снягуркай//… раздаваць,//
Будзем мы ўсім карагодам//
Весяліцца, танцаваць” – з вер-
ша Г.Дземідовіча “Новы год”. 

3.Смачны кандытарскі выраб з 
салодкай арэхавай масы. 5.“… за 
годам – карагодам,//І ўжо сён-
ня з Новым годам!//Я сардэчна 
ад душы//Вас віншую, малы-
шы!” – з верша К.Крапівы “З 
Новым годам”. 6. … стаўбом – 
да марознага надвор’я (прыкм.). 
8.Літаратурны твор. 9.Пасудзіна, 
у якой таўкуць. 12.“…-ёлка,//Ярка 
загарыся!” – з верша Ул.Мазго 
“...-ёлка”. 15.Печаны выраб; гаспа-
дыня выпякала яго на Каляды, 
каб пачаставаць калядоўшчыкаў. 
16.Коннік, верхавы. 18.Гушкалка, 
калыханка. 19.“Палазам не 
працерці//шлях стары да сяла.//
Гурбы снегу і ў сэрцы//мне … 
намяла” – з верша Л.Геніюш 
“Завея”. 21. “…!” – вокліч з пера-
можнай інтанацыяй. 22.Спосаб 
вышыўкі, шыцця.

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Ліпень. 
4.Згода. 7.Дзед. 10.Горад. 11.Матачка. 
13.Ігра. 14.Пурга. 16.Санкі. 17.Яўка. 
20.Дзівота. 22.Шчокі. 23.Круг. 
24.Мароз. 25.Сабакі.

Па вертыкалі: 1.Ладкі. 
2.Падарункі. 3.Нуга. 5.Год. 6.Дым. 
8.Драма. 9.Ступа. 12.Чараўніца. 
15.Пірог. 16.Сядок. 18.Арэлі. 
19.Зіма. 21.“Ага!”. 22.Шво.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Мікалай КАЗЕКА:
«Сваіх дзяцей 
трэніраваць 
складана»
Настаўнік зборнай Беларусі  

па фрыстайле прызнаны ў мінулым 
годзе лепшым трэнерам краіны.

Зімовая Алімпіяда-2018 яшчэ раз 
пацвердзіла, што ў беларускіх фрыстайлістаў 
– суперпрафесійны трэнер. Мікалай Казека 
трэніруе нацыянальную каманду з 1992 года, 
спартсмены пад яго кіраўніцтвам заваёўвалі 
медалі на шасці Алімпіядах запар!

У мінулым годзе, здаецца, ніхто не верыў, 
што Ганна Гуськова выйграе алімпійскае 
золата, але ж гэта здарылася. Таму прызнанне 
і званне “Лепшы трэнер Беларусі” – абсалютна 
справядлівыя.

Дарэчы, Мікалай Іванавіч заўсёды кажа, што 
для яго спартсмены як дзеці, а вось родны сын не 
пайшоў трэніравацца да бацькі.

“Заўсёды разумеў, што трэніраваць 
сваіх дзяцей вельмі складана, – распавёў ён 
sportpanorama.by. – Сын Сашка заўсёды 
быў таленавітым хлопцам. Ён і на батуце 
скакаў класна, і на горных лыжах з ранняга 
дзяцінства катаўся, і дошку сам асвоіў. Але яго 
куды больш вабіў камп’ютар. Дзякуючы сыну 
я яшчэ з канца 1980-х гадоў, напэўна, адным 
з першых трэнераў у краіне ўсе вынікі пачаў 
апрацоўваць на камп’ютары. Праўда, зараз 
ужо крыху адстаю, у сацыяльных сетках рэдка 
з’яўляюся. Але мне ўсё роўна цікава аналізаваць 
сваю працу з дапамогай спецыяльных праграм, 
параўноўваць іх заключэнні з уласнымі 
высновамі”.

Са слоў Мікалая Казекі, не выключана, што 
ўнук будзе займацца фрыстайлам.

“Мішу яшчэ пакуль толькі тры з паловай 
гады, але гэта такі агонь! – кажа трэнер. 
– Гіперактыўнае дзіця. Ён ужо і на батуце 
скакаў, і ў гімнастычным клубе “Маўглі” 
займаўся”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
(Фота TUT.by)

Ці закончылася  
чорная паласа ў жыцці  

Андрэя Краўчанкі?
Сярэбраны прызёр Гульняў-2008 у дзесяцібор’і адзначыў  

сваё 33-годдзе і аднавіў трэніроўкі.
4 студзеня Андрэй 

Краўчанка прымаў вінша-
ванні з нагоды чарговага дня 
нараджэння, хаця правёў яго, 
як звычайна, у спартыўнай 
зале. Ужо некалькі месяцаў 
прызёр Алімпіяды і двухразо-
вы чэмпіён Еўропы трэніру-
ецца, што можна назваць 
невялікім подзвігам. Не ўсе 
верылі, што чалавек пасля 
шасці аперацый на ахілавым 
сухажыллі вырашыць вярнуц- 
ца ў вялікі спорт.

“Пра планы казаць рана, 
пакуль што проста трэніру-
юся”, – коратка кажа пра 
свае далейшыя перспектывы 
Андрэй.

Нагадаем, што з-за 
сур’ёзных траўмаў лёгкаатлет 
прапусціў дзве Алімпіяды 
запар – 2012-га і 2016 гадоў. 
Перанёс некалькі аперацый, 
прайшоў доўгую рэабіліта-
цыю…

“Даводзілася неверагодна 
складана, нікому такога не 
пажадаў бы”, – прызнаецца 
сёння Андрэй. Хаця некалькі 
гадоў таму яго заявы былі 
больш аптымістычнымі.

“Пасля аперацыі ўсё 
добра, – распавядаў дзесяці-
борац bfla.eu. – І я сам адчу-
ваю, што зараз зусім іншая 
справа. Ужо знялі гіпс, ста-
пой магу круціць. Настрой, 
шчыра кажучы, добры. Я вельмі 
сумую па сваёй рабоце і ўжо 
хацеў бы ўключыцца ў яе. 
Натуральна, вызначыў для сябе 
і галоўны старт – Алімпійскія 
гульні-2020 у Токіа”.

Добра выказваўся Андрэй 
і пра свайго трэнера Івана 
Гардзеенку:

“Іван Пятровіч для мяне 
– як другі бацька. Ён мяне з 
самага дзяцінства выхоўваў. 

Так, у нас былі моманты, калі 
адзін аднаго не разумелі. Але 
ведаеце, што мне больш за 
ўсё падабаецца ў тренеры? Ён 
ніколі не цісне. Вельмі добры 
псіхолаг. Ведае і бачыць, калі 
нешта раблю не так, але 
ніколі не скажа адкрыта пра 
гэта і заўжды падтрымае. 
Гэта, безумоўна, вялікі плюс. І 
ў дадатак хачу сказаць, што 
ў Івана Пятровіча інтуіцыя 
– ад Бога. Заўсёды адчувае 
аб’ёмы работы – залаты 
баланс. Быў момант, калі я 
быў яшчэ малады і многага не 
разумеў, але ж з гадамі прыход-
зіць і вопыт. Трэнер побач са 
мной, у нас усё будзе нармаль- 
на. Я хачу выйсці на высокі 
ўзровень і паказаць будучаму 
пакаленню, што раней часу 
нельга сыходзіць. Трэба зма-
гацца да апошняга. Не хачу 
дрэнна казаць пра нашых 
урачоў, але, калі яны раілі 

мне шукаць сабе новае месца 
працы, мяркую, такі пады-
ход няправільны. Нельга забі-
ваць мару. Адчуваю, што мой 
росквіт будзе пасля 30 гадоў”.

– З Андрэем Краўчанкам я 
больш не працую, – распавёў 
“Народнай Волі” цяпер ужо 
былы трэнер спартсмена Іван 
ГАРДЗЕЕНКА. – Таму ён 
пераехаў на пастаяннае месца 
жыхарства ў Мінск, дзе зараз 
і трэніруецца, а я застаўся ў 
Гомелі. Наколькі мне вядома, 
у Андрэя з трэніровачным 
працэсам усё нармальна, ён 
тэхнічна адукаваны чалавек. 
Калі здароўе дазволіць, усё 
атрымаецца.

– Ён жа яшчэ год таму, 
здаецца, вырашыў праблемы 
са здароўем…

– Так, і працаваў вельмі 
добра. Але рана пачаў фар-
сіраваць падзеі, і вясной 
мінулага года пашкодзіў на 

зборах другую нагу – адбіў 
пятку. Адным словам, вяр-
нуўся туды, адкуль прыйшоў. 
Мы развіталіся ў тым ліку і 
з-за гэтага.

– Якія, на ваш погляд, 
шанцы, што Андрэй 
Краўчанка вернецца ў 
спорт?

– Вельмі высокія, бо 
характар у Андрэя байцоўскі. 
Сёння, акрамя француза 
Кевіна Маера, у дзесяцібор’і 
прыкладна ўсе сапернікі 
роўныя, і такі момант трэба 
выкарыстоўваць.

– 33 гады для 
дзесяцібор’я – гэта ўзрост?

– Гэта росквіт для 
спартсмена ў плане вопыту. 
Дазволіць здароўе – бу-
дзе і вынік. Калі Андрэй 
вырашыць рыхтавацца да 
Алімпіяды, я не супраць яму 
дапамагчы…

Алесь СІВЫ.

ЛЕПШЫ!


